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BY December 2028, Penangites 
will be able to access Silicon Is-
land via a new permanent bridge.

Construction of the bridge began 
last month and, once completed, the 
four-lane marine viaduct will connect 
the southern coast of Penang Island to 
the man-made Silicon Island.

Chief Minister Chow Kon Yeow an-
nounced that the bridge, part of the 
broader Pan Island Link 2A (PIL2A) infra-
structure initiative, will be constructed 
alongside several supporting road com-
ponents as part of PIL2A Phase One.

“The first phase of construction is 
targeted for completion by mid-2027 to 

facilitate the opening of Silicon Island’s 
first operational factory.

“Full completion and commissioning 
of the 380-metre permanent bridge are 
expected by the end of 2028.

“The full stretch, including the bridge 
and connecting roads, will span ap-
proximately 1.5km, beginning at Per-
simpangan Permatang Damar Laut and 
ending on Silicon Island. The entire 
construction package is estimated to 
cost RM390 million.

“This bridge will serve as a vital com-
ponent of the PIL2A highway network, 
improving connectivity between Silicon 
Island and the Penang Second Bridge, 
while supporting the state’s long-term 
development plans,” Chow told a press 
conference during a site visit to Silicon 
Island recently.

Also present were Deputy Chief Min-
ister I Prof Datuk Dr Mohamad Abdul 
Hamid, Deputy Chief Minister II Jagdeep 
Singh Deo, State Secretary Datuk Zulki-
fli Long, Penang Legal Adviser Wan Nor 
Sakina Saad,  Penang Infrastructure, 
Transport and Digital Committee chair-
man Zairil Khir Johari, Penang Trade, 
Entrepreneurial Development and Ru-
ral Development Committee chair man 
Datuk Rashidi Zinol, state Social De-
velopment, Welfare and Non-Islamic 
Religious Affairs Committee chairman 
Lim Siew Khim, Penang Youth, Sports 
and Health Committee chairman Dan-
iel Gooi Zi Sen, Bayan Lepas assem-
blyman Azrul Mahathir Aziz, Bayan Baru 
MP Sim Tze Tzin, Penang Infrastructure 
Corporation Sdn Bhd (PIC) chief execu-
tive officer Datuk Seri Farizan Darus, 

Silicon Island Development Sdn Bhd 
chief executive officer Datuk Szeto Wai 
Loong, its Strategic Communications 
and Stakeholder Management director 
Azmi Mohamad and Penang Island City 
Council (MBPP) mayor Datuk A. Rajen-
dran.

Chow also announced that a new 
community facility, Medan Selera 
Matang, will be developed in Permatang 
Damar Laut, overlooking Silicon Island.

“Spanning approximately 0.8ha, 
the development will feature a new Vil-
lage Community Management Council 
(MPKK) hall, a Pusat Perkhidmatan 
Setempat Nelayan (Fishermen’s One-
Stop Service Centre), food stalls and 
restaurants, as well as storage sheds 
for fishermen.

* Turn to p2

SILICON ISLAND BRIDGE 
TO OPEN BY 2028

(From left) Azmi, Szeto, Nor Sakina, Azrul, Sim, Zulkifli, 
Zairil, Jagdeep, Chow, Mohamad, Rashidi, Lim, Gooi and 
Farizan in a group photo during the site visit. 
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“Construction is slated 
to begin in the third quarter 
of this year and scheduled 
for completion by the end of 
2027,” he said.

Chow added the total con-
struction cost for the project 
is estimated at RM36 million.

“The design of Medan Sel-
era Matang will be aligned 
with the broader vision of the 
ongoing Silicon Island devel-
opment.

Farizan said this facility is 
envisioned to become a vi-
brant new destination that not 
only benefits local residents 
but also has the potential to 
attract more tourists.

Chow added as of June, ap-
proximately 160 acres of the 
total project area have been 
reclaimed at the much-antici-
pated Silicon Island.

“The Silicon Island project 
spans a total area of 2,300 
acres and is being implement-
ed in two phases.

“Phase One covers 1,260 
acres of reclamation, while 
Phase Two will involve the re-
maining 1,040 acres.

“It is hoped with the comple-
tion of the temporary bridge that 
is built next to the proposed 
permanent bridge in Permatang 
Damar Laut, the reclamation 
works can be sped up.

“After all, the temporary 
bridge is meant to provide tem-
porary access for construction 
and infrastructure works on Sili-
con Island,” he said.

Chow also gave an update on 
the LRT depot on Silicon Island.

“The physical works can 
start once the ‘notice to pro-
ceed’ is issued by MRT Corp, 
most probably in the next few 

weeks,” he said.
The Penang South Island 

(PSI) reclamation project is 
a Penang government-owned 

development. The reclamation 
of PSI’s Silicon Island, previ-
ously known as Island A, is un-
dertaken by Silicon Island De-

velopment Sdn Bhd (SIDSB). 
SIDSB is the project devel-

oper (PD) set up by PIC PD Sdn 
Bhd and SRS PD Sdn Bhd.

Story by Riadz Akmal
Pix by Darwina Mohd Daud

GLOBAL technology 
leader Trensor Co. Ltd, 
renowned for its exper-

tise in the automotive sector, 
has chosen Penang as its 
strategic gateway into South-
east Asia.

The company marked this 
milestone with a groundbreak-
ing ceremony at Penang Tech-
nology Park@Bertam recently, 
heralding the construction of 
its first manufacturing facility 
in the region.

In his speech, Trensor chair-
man Zhou Jingxun said the 
Penang plant represents a 
capital investment of approxi-
mately RM100 million.

“Today’s groundbreaking 
ceremony marks a new mile-
stone for Trensor, as we wit-
ness the launch of the compa-
ny’s first manufacturing facility 
in Penang.

“With an estimated invest-
ment of RM100 million, the 
upcoming four-storey facility, 
covering 10,000sq m, is ex-
pected to create 200 skilled 
jobs and generate over RM200 
million in annual sales.

“It will focus on the produc-
tion of automotive pressure 
sensors for export to mar-
kets such as North America 

and Europe.
“This investment will con-

tribute to strengthening Pen-
ang’s electrical and electron-
ics industry (E&E), anchoring 
Penang as a hub for precision 
engineering, automotive elec-
tronics, and high-value manu-
facturing,” Zhou added.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow, who officiated the 
groundbreaking ceremony, 
commended Trensor on the 
significant milestone.

“As we mark these impor-
tant milestones, Penang re-
mains firmly committed to con-
tinuous improvements.

“To strengthen its position 
as a hub for advanced manu-

facturing, the state govern-
ment continues to prioritise 
the attraction of companies 
with strong, long-term com-
mitments to sustainable in-
vestment.

“The groundbreaking cer-
emony marks the beginning of 
an important new chapter for 
Trensor Electronics in Penang.

Trensor spreads footprint

* From  p1

Chow (sixth from right) and other guests at the groundbreaking ceremony.

“Through the ongoing col-
laboration between the Pen-
ang government and industry 
partners, we can identify key 
areas of growth, bringing mu-
tual benefits for everyone,” 
said Chow.

He also reiterated the state 
government’s commitment 
through InvestPenang, to sup-
porting industrial players like 
Trensor and driving initiatives 
that elevate the state’s posi-
tion in the global value chain.

“I would also like to extend 
my gratitude to the Malaysian 
Investment Development Au-
thority (Mida) for their syner-
gistic efforts in supporting 
industrial players and promot-
ing continuous initiatives to 
bring the state upwards in the 
global value chain.

“Once again, I congratulate 
Trensor Electronics on this 
groundbreaking ceremony.

“We look forward to work-
ing closely together to further 
enhance Penang’s dynamic 
ecosystem, reinforcing our 
reputation as the Silicon Val-
ley of the East and ensuring 
positive economic contribu-
tions for Malaysia,” he added.

Also present at the event 
were Penang Local Govern-
ment, Town and Country 
Planning Committee chair-
man Jason H’ng Mooi Lye, 
Mida Penang director Mu-
hammad Ghaddaffi Sardar 
Mohamed, and Trensor 
Electronics Sdn Bhd general 
manager Zhou Wenbo.

Chow being briefed by Farizan (right) on the development plan of Medan Selera Matang as (from left) Sim, 
Jagdeep, Mohamad, Zairil and Zulkifli look on. 

Vibrant future for new facility
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PENANG often prides it-
self on being at the fore-
front of various achieve-

ments, but Chief Minister 
Chow Kon Yeow is concerned 
over the state’s lead in an 
area it would rather not top – 
chronic health conditions.

Speaking at the launch of the 
One Hope Charity Health Carni-
val 2025 at the PICCA Conven-
tion Centre in Butterworth re-
cently, Chow said while Penang 
strives to be a model state un-
der the “Penang Leads” vision, 
it should not be leading in the 
prevalence of diseases such as 
diabetes, hypertension and high 
cholesterol.

“I am aware that I always 
promote the idea of ‘Penang 
Leads’, but I certainly do not 
mean for Penang to lead in 
these health statistics,” Chow 
said in his speech to an audi-
ence comprising health profes-
sionals, volunteers, community 
leaders and participants.

According to the National 
Health and Morbidity Survey 
(NHMS) 2023, the prevalence 
of diabetes in Penang stood at 
18.4%, compared to the nation-
al average of 15.5%. 

Hypertension in Penang was 
recorded at 31.3% (national av-

erage: 29.2%), while the rate of 
high cholesterol was 34% (na-
tional: 33.3%).

Describing the figures as 
alarming, Chow said they should 
serve as a wake-up call for Pen-
angites to take better care of 
their health by adopting health-
ier lifestyle choices.

Now in its 23rd year, the two-
day health carnival featured 
over 250 exhibition booths 
and offered more than 30 
types of free medical screen-
ings by medical practitioners 
and specialists – ranging from 
basic eye and foot checks to 
liver and heart examinations.

Chow also commended 
One Hope Charity founder and 
chairman Datuk Chua Sui Hau 
and his team for their contin-
ued efforts to bridge health-
care gaps, particularly among 
the underprivileged.

He hoped the efforts of 
NGOs like One Hope Charity 
would continue to thrive with 
dedication and inclusivity, help-
ing those in need regardless of 
race or religion.

Chua revealed the entire or-
ganisation of the carnival had in-
curred a cost of RM2.7 million, 
which included RM850,000 in 
donations to various hospitals 
in Penang and Kedah. 

He later presented mock 
cheques to hospital representa-

tives, witnessed by Chow and 
other dignitaries.

Chow also noted it was a 
point of pride for Penang and 
Malaysia that several local pub-
lic and private hospitals had 
been listed in the World’s Best 
Hospitals 2025.

As part of the initiative, each 
of Penang’s five district health 
offices and five district dental of-
fices received RM30,000. 

Seberang Jaya Hospital, Bukit 
Mertajam Hospital, Sungai 
Bakap Hospital, Kepala Batas 
Hospital, and Balik Pulau Hos-
pital each received RM30,000, 
while Penang Hospital received 
RM100,000. Sultanah Bahi-
yah Hospital, Kulim Hospital, 
and Sultan Abdul Halim Hos-
pital from Kedah also received 
RM100,000 each.

This year, One Hope pro-
vided 4,000 free blood tests 

and 3,000 pairs of prescription 
glasses to senior citizens and 
underprivileged students. 

Also present at the event 
were former chief minister 
and Bagan MP Lim Guan 
Eng, Human Resources Min-
ister Steven Sim, One Hope 
Charity adviser Datuk Seri R. 
Arunasalam, state executive 
councillors Daniel Gooi, H’ng 
Mooi Lye, Datuk Seri Sun-
darajoo Somu and Lim Siew 
Khim, several state assem-
blymen, Penang Health De-
partment director Datuk Dr 
Fazilah Shaik Allaudin, and 
Kedah Health Department 
(Medical) deputy director Dr 
Jeremy Rodney Davis.

In his speech, Sim lauded 
One Hope Charity for its un-
wavering commitment not only 
to the public but also to hospi-
tals in need.

He recalled being ap-
proached by a parent seeking 
RM1.2 million for an urgent 
operation to save her nine-
year-old daughter. 

Sim contacted Chua, who 
managed to raise the amount 
within seven hours.

“Chua did not ask about 
the girl’s race or religion. That 
is the spirit we should all em-
brace,” said Sim, who is also 
Bukit Mertajam MP.

Sim said he was glad that 
One Hope Charity could save 
about RM500,000 annually 
by submitting e-receipts to 
donors instead of physical 
documents.

Guan Eng also praised One 
Hope Charity for their noble 
deeds, saying a local NGO 
has done a remarkable job, 
just as what the Taiwan-based 
Tzu Chi has done globally.

A TOTAL of 293 million e-in-
voices have been issued as of 
May this year, marking a sig-
nificant milestone since the 
system’s rollout last August, 
says Deputy Finance Minister 
Lim Hui Ying.

Lim (pix), who is also Tanjong 
MP, hailed the figure as a reflec-
tion of robust industry coopera-
tion and a notable achievement 
in the early phase of e-invoicing 
implementation spearheaded 
by the Inland Revenue Board 
(LHDN).

While e-invoicing has not 
yet been made mandatory for 
small traders earning below 
RM150,000 annually, Lim en-
couraged voluntary participation.

“Early adoption allows small 

businesses to harness the ben-
efits of digitalisation, including 
more systematic financial man-
agement and broader access to 
financing,” she said.

She emphasised the govern-
ment’s commitment to a gradu-
al and flexible approach, guided 
by the principle of “educate first, 
correct later”.

“To support this, various re-
sources such as training ses-
sions, user guidelines, and the 
MyInvois portal are being made 
available to facilitate awareness 
and adoption, particularly at the 
grassroots level,” she said dur-
ing a Special E-Invoice Briefing 
Session for Non-Governmental 
Organisations (NGOs) recently.

She added the programme 

not only aims to offer clear, prac-
tical guidance on the e-invoicing 
system but also serves as an 
open dialogue platform, en-
abling participants to exchange 
views and propose enhance-
ments to ensure the system’s 
continued improvement.

Highlighting the importance 
of collaboration, Lim said the 
success of e-invoicing hinges on 
active participation from NGOs, 
religious institutions such as 
temples and shrines, and other 
community organisations.

“Their involvement is expect-
ed to bolster efficiency, trans-
parency, and tax compliance, 
aligning with the government’s 
broader agenda to modernise 
the tax administration and sup-

port the growth of Malaysia’s 
digital economy.

“The implementation of e-
invoicing is not just a technical 
upgrade as it represents a fun-
damental transformation of our 
national tax management sys-
tem,” she added.

The third phase of the rollout 
is scheduled to begin on July 
1, 2025, and will extend the 
requirement to all businesses, 
including micro, small, and me-
dium enterprises (MSMEs).

The e-invoicing initiative was 
first introduced on Aug 1, 2024, 
for companies with annual reve-
nues exceeding RM100 million, 
followed by the second phase on 
Jan 1 covering businesses with 
annual sales between RM25 

million and RM100 million.
Also present during the 

programme were Pengkalan 
Kota assemblyman Wong Yuee 
Harng and Penang Island City 
Council (MBPP) councillor Alan 
Lim Wei Lun.

Nearly 300mil e-invoices issued since launch

Part of the large crowd that turned up for the One Hope Charity Health Carnival.

A lead Penang can’t be 
proud of
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VISITORS to the Cecil 
Street Market can now 
avail themselves of the 

newly upgraded public toilets 
equipped with smart features. 

The first such initiative under 
Penang Island City Council’s 
(MBPP) jurisdiction, this pilot 
project represents a significant 
step toward supporting Pen-
ang’s transformation into a 
smart city, aligning closely with 
the state government’s Pen-
ang2030 vision.

State Local Government, 
Town and Country Planning 
Committee chairman Jason 
H’ng Mooi Lye said the initiative 

reflects MBPP’s strong com-
mitment to enhancing urban 
management and public service 
delivery under the Sustainable 
Development Goals (SDGs).

“This initiative aligns with Pen-
ang’s development goals, which 
prioritise digitalisation and tech-
nological innovation to empower 
communities and improve the 
quality of life.

“It also complements the fed-
eral government’s BMW (Bersih, 
Menawan, Wangi – Clean, At-
tractive, Fragrant) toilet concept.

“The government has allo-
cated around RM800 million to 
upgrade more than 10,000 toi-
lets nationwide,” H’ng said dur-
ing the recent launch ceremony.

Before the upgrade, the mar-

ket’s toilet facilities were limited 
to two cubicles each for men 
and women, along with one ac-
cessible cubicle for persons with 
disabilities (PWD).

The newly upgraded facility 
now offers four cubicles for men, 
six for women, one mother-and-
baby room, and a storeroom. 

The project, which took five 
months to complete, cost a total 
of RM462,050.

Smart features installed in-
clude solar panels, a rainwater 
harvesting system, motion and 
fitting sensors, a people coun-
ter, occupant indicator lights, 
digital data displays, an air qual-
ity monitor, a panic alarm sys-
tem, automated doors and natu-
ral lighting elements.

Two more public toilets, in Jel-
utong and Farlim, are slated for 
similar upgrades this year, with 
an estimated combined cost of 
RM500,000.

The launch was also attend-
ed by Tanjong MP Lim Hui Ying, 
Pengkalan Kota assemblyman 
Wong Yuee Harng, and MBPP 
mayor Datuk A. Rajendran.

THERE is exciting news for 
all those sports and exercise 
minded.

The running track at City 
Stadium, located in Lorong Ku-
lit, is now officially open to the 
public, and the best part? It’s 
completely free!

Open daily from 5pm to 
7.30pm (except during spe-
cial functions or events), this 
initiative is the brainchild of 
Penang Tourism and Creative 
Economy Committee chair-
man Wong Hon Wai.

Wong expressed his grati-
tude to the Penang Island City 
Council (MBPP) for helping 
bring his idea to life.

“Today marks a historic mo-
ment as we open the City Stadi-
um’s running track to the public 

— completely free of charge.
“As an avid runner and 

chairman of the Penang Bridge 
International Marathon (PBIM), 
I’ve observed that there are 
very few suitable venues on 
the island for proper training. 
Options are limited.

“So I’m truly pleased MBPP 
supported my suggestion to 
open this track. After all, a dedi-
cated running surface is ideal for 
athletes, fitness enthusiasts and 
families who want to enjoy an 
evening walk or jog,” said Wong 
during a press conference follow-
ing the official launch on May 27.

Wong also highlighted that 
the track is made from high-qual-
ity material, offering a safe and 
performance-friendly surface for 
users aiming to improve their fit-

ness or athletic performance.
Also present at the open-

ing ceremony were MBPP 
Mayor Datuk A. Rajendran, 
MBPP councillors Benji Ang 
Ming Quan, Visvenathan Tan-
gavello, Koay Gaik Kee, and 
Penang Youth and Sports De-
partment (JSBNPP) director 
Mozakir Buyong Mokhtar.

Rajendran said, for now, 
only the running track is open 
to the public, while the sta-
dium’s grass pitch remains 
off-limits to ensure it stays 
in top condition for football 
matches.

“To use the running track, 
members of the public simply 
need to register by scanning 
the QR code provided at the 
stadium entrance,” he said.

THE Penang government deeply 
values the media as a strategic 
partner in the state’s develop-
ment, says Chief Minister Chow 
Kon Yeow.

Speaking at the 10th anni-
versary of Kelab Media Mutiara 
Pulau Pinang and the National 
Journalists Day (HAWANA) 2025 
celebration for Penang recently, 
he described the media as one 
of the most important entities 
in disseminating accurate and 
timely information to the public.

He commended journalists for 
their unwavering commitment to 
the truth, especially during chal-
lenging periods such as the Co-
vid-19 pandemic.

Chow said the media’s role 
has never been more important 
as society navigates a landscape 
crowded with misinformation, 
manipulation and rapid digital 
dissemination.

“In this environment, journal-
ists must serve as the bound-
ary between fact and falsehood, 
truth and distortion,” he said, 
stressing the need for continued 
journalistic responsibility and 
ethical reporting.

Chow also acknowledged 
Kelab Media Mutiara Pulau 
Pinang’s efforts in organising 
the celebration and praised 
the club for a decade of sto-
rytelling that has documented 

both the challenges and tri-
umphs of the state.

“This anniversary is not just 
a symbolic celebration, but a 
marker of 10 years of impact-
ful reporting and meaningful 
engagement with the people of 
Penang,” he said.

“The state government is com-
mitted to working closely with the 
media. As long as journalists 
continue to uphold honesty and 
trust, the news they deliver will 
remain clear, credible, and inspir-
ing,” he added.

He added that National 
Journalists Day is an impor-
tant day to recognise the vi-
tal role played by journalists 
around the world, often in the 
face of grave risks, including 
threats to their lives.

“It is also a day to appreciate 
the media for giving voice to the 
voiceless. That role remains es-
sential and must be carried out 
effectively,” he said.

Also present at the event 
were Sungai Puyu assembly-
man Phee Syn Tze, Malaysian 
Press Institute president Datuk 
Yong Soo Heong, Kelab Media 
Mutiara Pulau Pinang president 
Mohd Iskandar Othman, past 
presidents Ahmad Zhafaran 
Mohamed and Imran Hilmy 
Tawfik Hilmy, club members, 
sponsors, and guests.

Chow: Media a key partner

Smart toilet upgrade at Cecil 
Street Market 

Wong (second from right) and Rajendran (right) 
flagging off the participants to mark the opening 
of the City Stadium track to the public.

H'ng (left) and Lim using the smart taps as Rajendran 
(background) looks on.

Free use of City Stadium track 
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BESIDES nasi kandar, the 
one dish that springs to 
most people’s minds 

when talking about Penang is 
the ubiquitous char koay teow.

What follows is a debate as 
to which outlet serves the best 
char koay teow.

This poser was answered 
(hopefully) recently when 30 
hawkers fired up their woks in 
a sizzling battle at the 2nd Pen-
ang Char Koay Teow Champion-
ship, organised by the MPKK 
Jalan Transfer & Jalan Argyll in 
George Town.

The irresistible aroma of char 
koay teow filled King Street as 
the competition got underway. 

Emerging as champion was 
Winnie Ong, 53, who has been 
serving up plates of the beloved 
noodle dish at Swee Kong Cof-
fee Shop in Pulau Tikus for the 
past three years.

Chin Foh Shin, 50, from Hobe 
Restaurant on Jalan Raja Uda in 
Seberang Perai, took second 
place, while Khoo Kay Keat, 
47, who operates as Kong Long 
Char Koay Teow at Beng Chin 
Gardens in Jalan Pasar, Ayer 
Itam, came in third.

Speaking to reporters after 
her win, Ong admitted she was 
taken by surprise.

“My daughter was the one 
who registered me for the 
competition. So, I just came 
to try my luck. I don’t have a 
secret recipe, maybe it’s the 
sauce that makes the differ-
ence,” she said. 

“Thank you to the organisers 
and all the supporters. This is 

my first competition, and it is 
truly a memorable day for me.”

Ong, who can sell up to 200 
plates of char koay teow over 
the weekend, impressed a 
panel of six judges with her wok 
technique and flavours.

The top winners each re-
ceived trophies and red packets 
of RM388, RM288, and RM188 
respectively, presented by Chief 
Minister Chow Kon Yeow.

Judges had a tough time se-
lecting winners due to the high 
standard of cooking. Most in-
gredients, including koay teow, 
bean sprouts, eggs, prawns 
stove, and gas, were provided 

by the organisers. 
Some contestants brought 

along their trusted woks which 
they had been using for over 
30 years.

Soon after the competi-
tion, the hawkers fired up their 
woks again – this time to treat 
the crowd to free servings of 
the beloved dish, courtesy of 
the organisers. 

Following the successful sec-
ond edition, the organisers ex-
pressed their intention to hold 
the third championship in 2027. 

The inaugural competition 
was held in 2023.

Fresh from a working trip 

to Shandong, China, Chow 
attended the event, visiting 
stalls and even trying his 
hand at frying koay teow to 
the delight of the crowd.

Also present were Deputy 
Finance Minister and Tanjong 
MP Lim Hui Ying, assemblymen 
Wong Yuee Harng (Pengkalan 
Kota) and Teh Lai Heng (Kom-
tar), MPKK Jalan Transfer & 
Jalan Argyll chairman Mak Tong 
Lee and vice-chairman Koay Ee 
Teng, and Penang Island City 
Council councillor Benji Ang.

In his speech, Chow, who 
is the Padang Kota assembly-
man, said the championship 
has become more than a culi-
nary contest.

“It is a meaningful platform 
for hawkers to shine and gain 
recognition. As we often say: 
‘Food is the soul of a city’. And 
char koay teow is indeed one of 
the soul symbols of Penang’s 

culinary identity. It is not only an 
emotional attachment but also 
a taste embedded in the memo-
ries of Penangites.

“I especially thank all 
hawkers in Penang who have 
contributed tirelessly to our 
food culture over the years. 
Through their genuine crafts-
manship, they have created 
down-to-earth and heartwarm-
ing flavours. This dedication 
and sincerity are the very 
foundations of why Penang is 
known as a food paradise and 
the pride of every Penangite.”

Chow also encouraged hawk-
ers to embrace digital tools to 
expand their reach.

“In this era of technol-
ogy, we must help traditional 
hawkers modernise their busi-
nesses so that Penang’s cui-
sine can transcend borders 
through online platforms and 
short videos,” he said.

CHIEF Minister Chow Kon Yeow 
has hailed the long-established 
Silver Jubilee Home for the Aged 
for going strong in its mission of 
providing shelter for the elderly 
and less fortunate.

Marking its 90th anniversary 
this year, a special charity food 
fair was held recently, where a 
variety of food and drinks were 
sold, attracting hundreds of sup-
porters from all walks of life.

It was a time of togetherness, 
as the residents also had the 
opportunity to be surrounded 
by a happy environment with the 
public, creating a celebratory at-
mosphere.

Chow thanked the home and 
its committee, including gener-
ous donors, volunteers, support-
ers, and well-wishers, who have 
all greatly contributed to the 
well-being and relevance of this 

home in this modern era.
“This home has been a sanc-

tuary for so many over the years, 
the abandoned, the lonely, the 
poor, and the elderly with no fam-
ily to turn to.

“And what makes it even 
more remarkable is that all of 

this care, from food and lodging 
to medical support, is provided 
completely free of charge.

“Penangites have always had 
a strong spirit of looking out for 
one another, and this home is a 
living, breathing example of that.

“Now, events like today are 

important not just for raising 
funds, though that’s crucial, but 
also for keeping the Home con-
nected to the community.

“It brings people together. 
It creates awareness. And it 
reminds us of the responsi-
bility we all share to care for 
our seniors,” Chow said in his 
speech during the food fair at 
SJH in Sungai Dua. 

In response to growing 
public curiosity about the 
administration of SJH, Chow 
clarified that the facility is not 
solely operated by the state 
government.

“A committee member in-
formed me that some mem-
bers of the public were unsure 
about the home’s operations 

and questioned whether it is 
fully run by the state.

“I want to set the record 
straight,” Chow said.

He explained that SJH has 
historically had the chief min-
ister serve as chairman, a role 
meant to guide and advise the 
home’s management rather 
than control it entirely.

Chow also announced an 
RM50,000 allocation from the 
Penang state government to 
support the home’s ongoing 
operations and welfare efforts.

Also present were home 
trustee Datuk Seri Chong Eng 
and state Social Development, 
Welfare, and Non-Islamic Reli-
gious Affairs Committee chair-
man Lim Siew Khim.

Home marks 90 years with food fair

Visitors during the food fair all set to try the delicious dishes on offer.

Not only is he a popular Chief Minister, but Chow shows he is no 
slouch either when it comes to serving up a sizzling plate of char 
koay teow.

Ong (centre), Chin (right) and Khoo (left) proudly holding their prizes 
after the hard-fought contest.

Char koay teow queen 
crowned
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ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு இந்து அறப்பணி 
வாரியம் (PHEB) ஏற்பாட்டில், மலேசிய 
கல்வி சான்றிதழ் (எஸ்.பி.எம்) எனும் அரசு 
ப்பாதுத் லதர்வில் அதிக மதிபப்பணகள் 
ப்பறற மாணவர்களைக் பகௌரவிக்கும் 
சிறபபு விழா நளைப்பறறது.

மாநிே முதேளமசசர் லமதகு 
சாவ் பகான் இலயாவ், இம்மாநிே 
இளைஞர்களின் எதிர்காேம் குறித்து 
ப்பருளமளயயும் நம்பிக்ளகளயயும் 
பவளிப்படுத்தினார். லமலும், கைந்த 
ஆணடு எஸ்.பி.எம் லதர்வில் சிறந்து 
விைங்கிய  மாணவர்களின் சாதளனகளைக் 
பகாணைாடுவதில் தனது மகிழ்சசிளயத் 
பதரிவித்தார்.

இந்த விழாவில் எஸ்.பி.எம் மறறும் 
எஸ்.தி.பி.எம் லதர்சசிளய முடித்த 
மாணவர்களுக்குக் கல்வி மறறும் பதாழில் 
வழிகாட்டுதல் தேமாகவும் பசயல்்படும் 
ப்பாருட்டு, சரியான லநரத்தில் மறறும் 
்பாராட்ைத்தக்க முயறசியாக கல்வி 
வழிகாட்டி நிகழ்சசி நளைப்பறறதாக 
சாவ் ்பாராட்டினார்.

கல்வி பவறறிளயக் 
பகாணைாடுவதிலும், உயர்நிளேப 
்பள்ளிக்குப பிந்ளதய சரியானப 
்பாளதகளை லநாக்கி மாணவர்களை 
வழிநைத்துவதிலும் PHEB லமறபகாணை 
முயறசிகளுக்கு அவர் ்பாராட்டுத் 
பதரிவித்தார்.

“தரமான கல்விக்கான அணுகளே 
வலுப்படுத்துதல் மறறும் அளனவருக்கும் 
வாய்பபுகளை விரிவுப்படுத்துதல் உள்ளிட்ை 
பினாங்கு2030 பதாளேலநாக்குப 
்பார்ளவயின் கீழ் மனித மூேதன 
லமம்்பாட்டில் மாநிே அரசின் 
கவனம் பசலுத்தப்படுவளத மீணடும் 
உறுதிப்படுத்தினார்.

2024 ஆணடு எஸ்.பி.எம் லதர்வில் 
பினாங்கில் 819 மாணவர்கள் அளனத்துப 
்பாைங்களிலும் ‘A’ ப்பறறனர், இது 
முந்ளதய ஆணளை விை கூடுதோன 
மாணவர்கள் ப்பறறுள்ைனர், என 
சாவ் புள்ளிவிவரங்களைப ்பகிர்ந்து 
பகாணைார்.

கூடுதோக, எஸ்.பி.எம் 
சான்றிதழ்களைப ப்பறத் தகுதியுள்ை 
மாணவர்களின் சதவீதம் 92.64% 
இலிருந்து 93.67% ஆக உயர்ந்துள்ைது.

மாணவர்கள் தங்கள் எஸ்.பி.எம் 
லதர்வு முடிவுகளை ஓர் இறுதி வாய்ப்பாக 
கருதாமல், வாழ்நாள் முழுவதும் கறறல் 
்பயணத்தின் பதாைக்கமாகக் கருத 
லவணடும் என்று சாவ் வலியுறுத்தினார்.

“எஸ்.பி.எம் லதர்வில் பவறறி என்்பது 
முதல் ்படி மட்டுலம. பதாைர்ந்து 
முன்பனடுத்துச பசல்லுங்கள்.

“உங்கள் திறன்கள் லவளேக்கான 
காலியிைங்களை நிரபபுவதறகு மட்டுமல்ே, 
புத்தாக்கத் திறளன வைர்க்கவும், 
ப்பாருைாதாரத்ளத லமம்்படுத்தவும், 
நமது நாட்டில் வாழ்க்ளகத் தரத்ளத 
லமம்்படுத்துவதும் அவசியமாகும்,” என்று 
அவர் கூறினார்.

உயர் பதாழில்நுட்்ப சகாபதத்தில் 
நிபுணத்துவம் மறறும் திறன் 
ப்பறறிருப்பதன் முக்கியத்துவத்ளதயும் சாவ் 
வலியுறுத்தினார். மலேசியாவின் எதிர்காேம் 
இளைய தளேமுளறயின் தனிந்பர் மறறும் 

லதசிய வைர்சசிக்கான அர்ப்பணிபள்பப 
ப்பாறுத்தது என்று கூறினார்.

சிறந்த கல்வி அளைவுநிளேளய 
அங்கீகரிக்கும் விதமாக, 2025, லம 
மாதம் நிேவரப்படி, பினாங்கில் 1,217 
மாணவர்களுக்கு PHEB ஏறக்குளறய 
ரிம1.5 மில்லியன் நிதியுதவி வழங்கியுள்ைது.

இந்த நிகழ்சசியில்,   2024 ஆணடு 
எஸ்.பி.எம் லதர்வில் 7A மறறும் அதறகு 
கூடுதோன மதிபப்பணகள் ப்பறற 37 
்பள்ளிகளைச லசர்ந்த 167 சிறந்த லதர்சசிப 
ப்பறற மாணவர்களுக்கு பமாத்தம் 

கல்வியே முனயனேற்றத்தின தி்றவுயகோல்

ரிம70,200 மதிக்கதக்க ஊக்கத்பதாளக 
வழங்கப்பட்ைன.

மாநிே முதேளமசசர் விருது ப்பறற 
அளனவருக்கும் தமது மனமார்ந்த 
வாழ்த்துக்களைத் பதரிவித்தார்.

“2025-ஆம் ஆணடுக்கான எஸ்.பி.எம் 
லதர்வு எதிர்லநாக்கும் மாணவர்களுக்கு 
எனது மனமார்ந்த வாழ்த்துகள். மன 
உறுதியும், பதளிவான லநாக்கமும் 
பகாணடு, கல்வி உங்கள் வாழ்க்ளகளயயும் 
சமூகத்ளதயும் மாறறும் சக்தி என்்பளத 
நிளனவில் பகாள்ளுங்கள்,” என அவர் 
பதரிவித்தார்.

இந்த நிகழ்சசியில், பினாங்கு இந்து 
அறப்பணி வாரியத் தளேவர் ஆர்.எஸ்.என். 
இராயர், துளணத்தளேவர் பசனட்ைர் 
ைாக்ைர் ஆர்.ஏ. லிங்லகஸ்வரன் மறறும் 
மாநிே வீைளமபபு மறறும் சுறறுசசூழல் 
வாரியத் தளேவர் ைத்லதா � சுந்தராஜூ 
லசாமு ஆகிலயார் கேந்து பகாணைனர். 

எஸ்.பி.எம் தேர்வில் அனைத்துப் பாடங்களிலும் சிறநே தேர்ச்சிப் பபறற மாணவி சு.டர்ஷினி 
அவர்்களுக்கு மாநில முேலனமச்்சர் தமேகு ்சாவ் ப்கான் இத�ாவ் மடிக்்கணினி மறறும் 
த்காப்னபன� எடுத்து வழஙகிைார்.

மதலசி� இநது ்சங்க பிைாஙகு மாநிலத்தின் 
ேனலவர் விதவ்க ரத்ைா ேர்மன் அவர்்களின் 
புேல்வன் ே.கு்கன் எஸ்.பி.எம் தேர்வில் 8A 
பபறறு ஊக்்கத்போன்கப் பபறறான்.

எஸ்.பி.எம் தேர்ச்சியில் சிறநே தேர்ச்சிப் பபறற மாணவர்்கள்.
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ஜுரு – அணளமயில், மலேசிய பசத் 
ஜான் ஆம்புேன்ஸ் ஜுரு ஆட்லைா சிட்டி 
பகான்பசபட் மணை்பத்தில் நளைப்பறற 
இரத்த தான முகாமில் 200-க்கும் 
லமற்பட்ை ப்பாதுமக்கள் ்பங்லகறறனர்.

உேக இரத்த தானர்களின் தினத்ளத 
முன்னிட்டு நளைப்பறற இந்நிகழ்சசி, 
மலேசிய பசத் ஜான் ஆம்புேன்ஸ், 
வைக்கு மலேசியா இரத்த தான 
கழகம், மைானி மக்கள், பிளற மாவட்ை 
சுகாதார அலுவேகம் மறறும் பிளற 
பதாகுதி                   எம்.
பி.லக.லக ஆகியவறறின் ஒத்துளழபபில் 
நளைப்பறறது.

இந்த இரத்த தான முகாமில் சன்லவ 
பமடிக்கல் மருத்துவமளன மறறும் புக்கிட் 
பமர்தாஜாம் ப்பாது மருத்துவமளனயும் 
இளணந்து ்பங்லகறறன.

இந்நிகழ்சசியில் இரத்த தானத்துைன், 
இேவச இரத்த அழுத்தம் மறறும் இரத்த 
சர்க்களர ்பரிலசாதளனகள் ல்பான்ற 
சுகாதார லசளவகளும் வழங்கப்பட்ைன. 
அலதாடு, வர்ணம் தீட்டும் ல்பாட்டி மறறும் 
ப்பான்சாய் மர கணகாட்சி ல்பான்ற 
நிகழ்சசிகளும் ்பேரது கவனத்ளத 
ஈர்த்தன.

தாமான் இணராவாலச எம்.பி.லக.லக                                  
பசயோைர் பஜரி லிலயாங், 
இத்பதாகுதியில் அவ்வபல்பாது இரத்த 
தான முகாம்கள் நைத்தப்பட்டு வருவதாகத் 
பதரிவித்தார்.

ஜார்ச்டவுன் - வருகின்ற ஆகஸ்ட் 
15 முதல் 17 வளர ்பட்ைர்பவார்த் 
அரங்கில் நளைப்பறவிருக்கும் 
தமிழ் பதாழில்முளனலவார் மறறும் 
நிபுணர்களின் எழுசசி உேகைாவிய 
உசச மாநாட்டின் 15வது ்பதிபபில் 30 
நாடுகளைச லசர்ந்த 600க்கும் லமற்பட்ை 
ல்பராைர்கள் கேந்து பகாள்வார்கள் என்று 
எதிர்்பார்க்கப்படுகிறது.

பினாங்கு அரசாங்கத்துைன் இளணந்து 
மலேசியாவின் புறநகர் மனிதவை 
லமம்்பாட்டு நிறுவனம் (DHRRA) ஏற்பாடு 
பசய்துள்ை இந்த உசச மாநாடு, 
மூன்றாவது முளறயாக மலேசியாவில் 
நளைப்பறுகிறது.  அலதலவளையில், முதல் 
முளறயாக பினாங்கில் நளைப்பறுவது 
வரலவறகத்தக்கது.

உசச மாநாட்டின் தளேவருமான 
ைத்லதா சரவணன் சின்னப்பன், உேகைாவிய 
தமிழ் வணிகம் மறறும் பதாழில்முளற 
வளேபபின்னல்களை லமம்்படுத்துவலத  
இந்நிகழ்சசியின் முதன்ளம லநாக்கமாக 
இைம்ப்பறுகிறது, என்றார்.

“பினாங்கு மாநிேத்தில் முதல் 
முளறயாக ‘Rise Global Summit’ எனும் 
மாநாடு நைத்தப்படுகிறது. லமலும், 
அபமரிக்கா, இந்தியா, சிங்கபபூர், 
ஐக்கிய அரபு எமிலரட்ஸ், சவுதி 
அலரபியா, கத்தார், யுளனபைட் கிங்ைம், 
இந்லதாலனசியா மறறும் ்பே நாடுகளைப 
பிரதிநிதித்துவப்படுத்தும் ல்பராைர்களின் 
்பங்லகறள்ப நாங்கள் எதிர்்பார்க்கிலறாம்.

"இந்த உசச மாநாட்டின் முக்கிய 
லநாக்கம், தமிழ் பதாழில்முளனலவார் மறறும் 
நிபுணர்களின் உேகைாவிய வளேயளமபள்ப 

15வது எழுச்சி உலகளோவிே உச்்ச மோநோடு 
வணிகத்தின  வலலேலமபலபை வலுபபைடுத்தும்

வலுப்படுத்துவதாகும், குறிப்பாக 
மலேசியாவில் பதாழில்முளனவர்களுைன் 
வணிகத்  பதாைர்புகளை வைர்த்து 
அதளன அளனத்துேக வணிகத்திறகு 
பகாணடு லசர்க்க இது வழிவகுக்கும்," 
என்று சரவணன்  ஜார்சைவுனில் உள்ை 
ல்பவியூ தங்கும்விடுதியில் நளைப்பறற 
பசய்தியாைர் கூட்ைத்தில் கூறினார்.

"இந்த ஆணடு மாநாட்டில் வணிக 
வாய்பபுகள், மனித மூேதன லமம்்பாடு & 
லவளேவாய்பபு உருவாக்கம், பதாழில்நுட்்ப 
்பகிர்வு மறறும் டிஜிட்ைல் கணடுபிடிபபுகள், 
முதலீட்டு வாய்பபுகள், சுறறுோ மறறும் 
வணிகத் துளறகள் ல்பான்ற முக்கிய 
துளறகளில் கவனம் பசலுத்தப்படும்," என்று 
பினாங்கு வீட்டுவசதி மறறும் சுறறுசசூழல் 

ஆட்சிக்குழு உறுபபினர் ைத்லதா � 
சுந்தராஜூ லசாமு கூறினார்.

இந்த ஆணடின் உசச மாநாட்டிறகான 
'வா தமிழா’ எனும் கருபப்பாருளையும்  
வலியுறுத்தினார்

 இந்த அமர்வுகள் தமிழில் நைத்தப்படும் 
என்றும், விவசாயம், உற்பத்தி, கட்டுமானம், 
சில்ேளற விற்பளன, சுகாதாரம், கல்வி, 
ரியல் எஸ்லைட், ல்பாக்குவரத்து மறறும் 
ஊைகம் உள்ளிட்ை 15 முக்கிய துளறகளை 
முன்னிளேப்படுத்தும் என்றும் சுந்தராஜூ 
லமலும் கூறினார்.

வணிக சமூகம், பதாழில் வல்லுநர்கள், 
முதலீட்ைாைர்கள், ப்பாது மறறும் தனியார் 
துளற ்பங்குதாரர்கள் இருவளரயும் 
இந்த உசச மாநாட்டில் ்பதிவு பசய்து 
்பங்லகறகுமாறு அவர் திறந்த அளழபபு 
விடுத்தார்.

"்பங்லகறக விரும்பும் மலேசியர்கள் 
https://tamilrise.org/summit/ வழியாக ்பதிவு 
பசய்யோம். மலேசியர்களுக்கு இந்த 
மூன்று நாள் அமர்வுகளுக்கு ரிம1,000 
கட்ைணமாக வசூலிக்கப்படும். இந்த தைம் 
இந்தியச சமூகத்திறகும் மலேசியாவிறகும் 
மிகவும் சிறந்த மறறும் முறல்பாக்கான 
எதிர்காேத்ளத உருவாக்குவதறகுப 
்பங்களிக்கும் என்று நாங்கள் நம்புகிலறாம்," 
என்று அவர் கூறினார்.

ஆட்சிக்குழு உறுப்பிைர் டத்தோ � சுநேராஜு த்சாமு  ேமிழ் போழில்முனைதவார் மறறும் 
நிபுணர்்களின் எழுச்சி உல்களாவி� உச்்ச மாநாட்டு அறிவிப்புக்குப் பின்ைர் ஏறபாட்டுக் குழுவிைர் 
மறறும் முக்கி� பிரமு்கர்்களுடன் குழுப்படம் எடுத்து ப்காணடார். 

உலக இரத்்த ்தோனேர் தினேத்ல்த முனனிட்டு இரத்்த 
்தோனே முகோம்

"இந்த முன்முயறசித் திட்ைம், உள்ளூர் 
மறறும் அருகிலுள்ை குடியிருப்பாைர்களை 
இரத்த தானத்தில் ஈடு்பை ஊக்குவிப்பலத 
முக்கிய லநாக்கமாகக் பகாணடுள்ைது," 
என்றார் அவர்.

"இரத்த தானம் பசய்வது ்பே 
உயிர்களை காப்பாறறும் என்்பதாலே, 
அடிக்கடி இத்திட்ைத்ளத முன்பனடுத்து 
ஊக்குவிக்கிலறாம்.

“இத்திட்ைத்தின் மூேம் இரத்த 
தானத்தின் முக்கியத்துவம் குறித்து 
மக்களுக்குள் விழிபபுணர்ளவ 
ஏற்படுத்துவலத எங்கள் லநாக்கம்,” 
என்றார் பஜரி லிலயாங்.

"இம்முளற நளைப்பறற இரத்த 
தான முகாமில் 100 ள்ப இரத்தம் 
லசகரிக்கப்பட்ைது. இதுவளர கிளைத்த 
சிறந்த வரலவற்பால் நாங்கள் 
பதாைர்ந்தும் இத்தளகய முகாம்களை 
நைத்தும் தீர்மானம் எடுத்துள்லைாம்,” 
என்று பஜரி லிலயாங் முத்துச பசய்திகள் 
நாழிதழ் நிரு்பரிைம் பதரிவித்தார்.

இந்த இரத்த தான முகாமில் 
நூறறுக்கும் லமற்பட்லைார் கேந்து 
பகாணைலதாடு, இைம் தளேமுளறயினரின் 
ஆர்வம் சமூகத்தில் மனிதலநயத்ளதயும் 
நல்லிணக்கத்ளதயும் வைர்க்கும் விதமாக 
உள்ைது என்்பளதக் காட்டுகிறது.

மருத்துவமளனகள், அவசர சிகிசளச 
பிரிவுகள், அறுளவ சிகிசளச, புறறுலநாய் 
மறறும் பைங்கி லநாயாளிகள் உட்்பை 

்பேருக்கும் ரத்தம் என்்பது அவசியமான 
உயிராதாரமாக அளமகிறது.  

ஒரு ரத்த தானம் மூன்று உயிர்களுக்கு 
நம்பிக்ளகளயயும், வாழ்ளவயும் அளிக்கக் 
கூடும் என்று மருத்துவ நிபுணர்கள் 

வலியுறுத்துகின்றனர்.  
இத்தளகய பசயல், இரத்தக் 

குளற்பாட்ைால் ்பாதிக்கப்படும் 
லநாயாளிகளுக்கு வாழ்வாதாரமாக 
அளமகிறது என்்பதும் குறிபபிைத்தக்கது.

ரத்ே ோை மு்காமில் சி.பி.ஆர் முேலுேவி அணுகுமுனற குறித்து ்கண்காட்சி இடம்பபறறது.
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செபராங் சஜயா – பச்பராங் பிளற 
மாநகர் கழகம் வரோறறில் முதல் 
முளறயாக இந்தியர்களுக்பகன 
பிரத்திலயகமாக இந்தியர் ஊழியர் 
சங்கம் (PERSAKTI MBSP)  
பதாைங்கப்பட்டுள்ைது.

பச்பராங் பிளற மாநகர் கழகம் 
இந்தியர் ஊழியர் சங்கம் (PERSAKTI 
MBSP) இங்குள்ை இந்திய ஊழியர்களின் 
ஒறறுளம, நல்லிணக்கம் மறறும் 
நல்வாழ்ளவ விரிவான முளறயில் 
வலுப்படுத்துவதறகான எம்.பி.எஸ்.பி-
இன் உறுதிப்பாட்ளை பிரதி்பலிக்கும் ஒரு 
மூலோ்பாய நைவடிக்ளக என பச்பராங் 
பிளற மாநகர் கழகத்தில் அணளமயில் 
நளைப்பறற மாதாந்திர கூட்ைத்தில் 
லமயர் ைத்லதா ஹஜி ்பலைருல் அமின் 
பதரிவித்தார்.

PERSAKTI MBSP 2025 ஜூன்,1 
முதல் அமலுக்கு வரும். லமலும்,  அதன் 
உறுபபினர்கைாக இங்குப ்பணிபுரியும் 
அளனத்து 267  இந்திய ஊழியர்களும் 
இைம்ப்பறுவர். இசசங்கத்தின் 
ஆலோசகராக எம்.பி.எஸ்.பி 
கவுன்சிேர்கைான லிங்லகஸ்வரன் 
சர்மார், ப்பான்னுதுளர அந்லதானிசாமி 
மறறும் பிரதீப திகழ்வர். பச்பராங் பிளற 
மாநகர் கழகம் இந்தியர் ஊழியர் சங்கம் 
தளேவராக மங்கலைஸ்வரி முனியாணடி 
ப்பாறுபல்பறகிறார்.

“சுமார் ஓராணடு ல்பாராட்ைத்திறகு 
பின்னர் இந்தச சங்கம் 
லதாறறுவிக்கப்பட்ைது. இசசங்கம் 
இந்தியர் ஊழியர்களின் நேளன 
்பாதுகாப்பதிலும் பகாடுப்பனவுகள் 
மறறும் ்பணியிை வசதிகள் ல்பான்ற 
கூடுதல் சலுளககளைப ப்பற உதவும். 

எம்.பி.எஸ்.பி  வரலோறறில் மு்தல் முல்றேோக இந்திேர் 
ஊழிேர் ்சஙகம் த்தோடககம் கோண்கி்றது

அத்துைன் ஊழியர்களுக்கு ்பாதுகாப்பான 
மறறும் வசதியான ்பணிசசூழளே 
உறுதி பசய்கிறது”, என எம்.பி.எஸ்.பி 
கவுன்சிேரும் சங்கத்தின் ஆலோசகருமான 
லிங்லகஸ்வரன் முத்துச பசய்திகள் நாளிதழ் 
நிரு்பரிைம் இவ்வாறு பதரிவித்தார்.

இசசங்கத்ளத லதாறறுவிப்பதறகாக 
ஆதரவும் ஒபபுதலும் வழங்கிய எம்.பி.எஸ்.பி                           
லமயர் ைத்லதா ஹஜி ்பலைருல் அமின் 
மறறும் கவுன்சிேர்கைான ப்பான்னுதுளர 
அந்லதானிசாமி மறறும் பிரதீப 
அளனவருக்கும் லிங்லகஸ்வரன் நன்றிளயத் 
பதரிவித்து பகாணைார்.

இதனிளைலய, ஒறறுளம, சமூகநேன் 
மறறும் கோசசார ்பாரம்்பரியத்ளதப 
்பாதுகாக்கும் வளகயில் இந்திய 
ஊழியர்கள் இந்தச சங்கத்தில் லசர 
ஊக்குவிக்கப்படுகின்றனர்.

கூடுதோக, PERSAKTI நிறுவுதல் 
வாயிோக ்பல்லவறு சமூகநேன், 
கோசசாரம், சமூகம் மறறும் மனித 
மூேதன லமம்்பாட்டுத் திட்ைங்களை 
பசயல்்படுத்துவதறகான வாய்பபுகளுக்கும் 
வழிவகுக்கும். இது எம்.பி.எஸ்.பி இல் 
்பணிபுரியும் இந்தியர் ஊழியர்கள் சமூகத்தின் 
ஈடு்பாட்ளை லநரடியாக வலுப்படுத்தும் என 
லிங்லகஸ்வரன் நம்பிக்ளக பதரிவித்தார்.

உணளமயில், PERSAKTI MBSP இந்திய 
பதாழிோைர்களை ஒன்றிளணப்பதறகும், 
மனித மூேதன திறளன 
லமம்்படுத்துவதறகும், ப்பாது லசளவயில் 
ஒறறுளம உணர்ளவ வலுப்படுத்துவதறகும் 
ஒரு தேமாக உருமாறறம் காணும். 
லமலும், காேபல்பாக்கில் PERSAKTI அதன் 
உறுபபினர்களின் நேளனக் கவனிப்பது 
மட்டுமல்ோமல், இந்த அளமபபில் 
இனங்களுக்கிளைலய நல்லிணக்கம் மறறும் 

எம்.பி.எஸ்.பி ்கவுன்சிலர்்களாை லிஙத்கஸ்வரன், பபான்னுதுனர மறறும் பிரதீப் குமார் ஆகித�ாரின் 
மு�றசியில் இநதி�ர் ஊழி�ர் ்சங்கம் தோறறுவிக்்கப்பட்டது.

சஜலுத்தாங் - பஜலுத்லதாங் 
நாைாளுமன்ற லசளவ ளமயத்தின் 
ஏற்பாட்டில், அத்பதாகுயில் லமறகல்விளயத்  
பதாைரவிருக்கும் மாணவர்களுக்கு 
மடிக்கணினிகள் வழங்கப்பட்ைன.

இந்தச சலுளககளைப ப்பற வசதி 
குளறந்த (பி 40)  குடும்்பங்களைச 
லசர்ந்த பமாத்தம் 11 தனியார் மறறும் 
ப்பாது ்பல்களேக்கழக மாணவர்கள் 
ல த ர் ந் ப த டு க் க ப ்ப ட் டு ள் ை த ா க 
பஜலுத்லதாங் நாைாளுமன்ற உறுபபினர் 
ஆர்.எஸ்.என் இராயர்  பதரிவித்தார்.

லதர்ந்பதடுக்கப்பட்ை அளனத்து 
மாணவர்களும் விணணப்பங்களை 
சமர்பபித்த பின்னர், தரவுகளை 
அடிப்பளையாகக் பகாணடு தகுதியான 
மாணவர்களுக்கு அணளமயில் 
பஜலுத்லதாங் நாைாளுமன்ற லசளவ 
ளமயத்தில் ஆர். எஸ். என். இராயர் 
மடிக்கணினிகள் வழங்கினார்.

இந்த மடிக்கணினி வழங்கும் திட்ைம், 
லமறகல்வி பதாைரும் மாணவர்களுக்குக்  
கல்வி சமத்துவத்ளதயும், பதாழில்நுட்்ப 
திறன்களையும் லமம்்படுத்தும் முக்கியமான 
முயறசியாக கருதப்படுகிறது.

வ்சதிக குல்றந்்த மோணவர்களுககு மடிககணினி அனபைளிபபு
“இந்த மடிக்கணினிகள் மாணவர்களின் 

கல்வி ்பயணத்தில் புதிய ளமல்கல்ோக 
அளமக்கின்றன. இளணயவழி கறறல், 
வகுபபுப்பணிகள், ஆய்வுகள் மறறும் 
பதாழில்நுட்்பத் திறன்களை வைர்ப்பதில் 
முக்கிய ்பங்கு வகிக்கின்றன. குறிப்பாக 
வசதிக்குளறவான பின்னணியிலிருந்து 
வருகிற மாணவர்களுக்கு இது ப்பரும் 
ஆதரவாக இருக்கும்.”

“இன்ளறய காேக்கட்ைத்தில், 
இளணயமும் மடிக்கணினி வசதியும் 
மாணவர்களின் அடிப்பளை கல்வித் 
லதளவயாக மாறியுள்ைது. இதன் மூேம் 
அவர்கள் அறிவியல், கணிதம், பமாழி 
மறறும் தகவல் பதாழில்நுட்்பம் ல்பான்ற 
துளறகளில் தங்களைத் திறம்்பை 
வைர்த்துக்பகாள்ை முடிகிறது,” என   
ஆர்.எஸ்.என். இராயர் நம்பிக்ளக 
பதரிவித்தார்.

மாணவர்களுக்கு வழங்கப்படும் இந்த 
மடிக்கணினிகள், அவர்கைது எதிர்காேத்ளத 
திறக்கும் ஒரு முக்கிய வாய்ப்பாக 
திகழ்கிறது. அலதாடு, ப்பறலறார்களின் 
ப்பாருைாதாரச சுளமளயயும் குளறக்கும் 
என எதிர்்பார்க்கப்படுகிறது. 

பஜலுத்தோங நாடாளுமன்ற உறுப்பிைர் ஆர்.எஸ்.என் இரா�ர் மடிக்்கணினி பபறறுக்ப்காணட 
மாணவர்்களுடன் குழுப்படம் எடுத்துக் ப்காணடார். 

ஒருங்கிளணபபுக்கும் ்பங்களிக்கும் ஒரு 
சுறுசுறுப்பான மறறும் ல்பாட்டித்தன்ளம 

வாய்ந்த சங்கமாக திகழும் என அவர் 
லமலும் நம்பிக்ளக பதரிவித்தார்.



全长380公尺的海上高架桥预计将于
2028年12月全面启用，以连接槟岛

南部与矽谷岛。
槟州首长曹观友指出，除了上述桥梁

之外，工程也涵盖泛岛大道2A首阶段部
分路段，全长1.5公里，耗资3.9亿令吉，
预计本月动工。

“如是项目旨在提升矽谷岛与槟第2
大桥之间的通达性，以配合槟州长期城
市发展蓝图。”

据了解，是项工程首阶段预计在2027
年中完成，以配合矽谷岛首家工厂的启
用，而整体建设工程预期于2028年底竣
工并全面开放。

他是通过全长378公尺的临时钢桥前往
矽谷岛视察后，在记者会上如是表示。

他提及，临时桥梁建于拟议中的海上
高架桥旁边，以便为施工和基础设施建
设提供临时通道。目前该岛填海面积已
达160英亩，因此希望随着更多资源的调
动，能够加速推进。

他也说，峇东美食坊（Medan Selera 
Matang）将设在面向矽谷岛的峇东，

占地约 0.8公顷，包含乡管会礼堂、渔
民一站式服务中心、渔民储物仓库、
美食摊位与餐厅。

他续说，为满足矽岛初期的供水需
求，当局将在美食坊毗邻土地建设抽

水槽与泵站。

峇东美食坊2027年落成
据悉，相关工程预计于今年第3季度

动工，并在 2027年底竣工。该社区设

施、泵站及抽水槽的总建设成本估计
为 3600万令吉。

“这体现州政府对民众的关怀，确
保受影响群体获得妥善安置或合理赔
偿，惠及居民。”

首长坦言，在推动过程中确实遇到
了不少挑战，但这些年来，大家一步
一步克服困难，这一切都是为了槟州
的发展和人民的福祉。

他也说，新渔船、引擎援助及特惠
金（ex gratia）的发放工作仍在陆续进
行中，直到名单上的所有渔民都领到
为止。

“我们努力应对所提出的问题，
使 之 成 为 模 范 发 展 工 程 （ m o d e l 
development）。”

出席者尚有槟州第一副首长拿督莫
哈末阿都哈密、第二副首长佳日星、
槟州行政议员林秀琴、再里尔、魏子
森、峇六拜州议员拿督阿兹鲁、峇央
峇鲁国会议员沈志勤、SRS项目总监司
徒伟龙、槟城基设机构首席执行员拿
督斯里法立占等。

20
25

年
7月

1日
—
15

日

海上高架桥将在2028年取代目前的临时桥梁。

众人在巡视后，于矽谷岛字牌前留影。

连接槟岛南部与矽谷岛

海上高架桥
料2028年12月启用
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威省市政厅秘书莫哈末伊布拉欣指
出，市厅自2016年起，已陆续在

11个辖下的建筑设施安装自动体外除颤
器（AED），今年将再增10台，以期提
高社区健康与安全水平。

目前设有AED的市厅建筑包括市厅大
厦、柏迪路体育馆游泳池、主题公园、
甲抛峇底巴耶格拉迪运营仓库、甲抛峇
底巴刹、峇眼亚占巴刹、武拉必巴刹、
大山脚甘榜峇鲁公共巴刹、高渊圣淘沙
花园饮食中心、北海拿督阿末巴达威礼
堂、大山脚柔府巴刹。

他 也 欢 迎 私 人 界 及 非 政 府 组 织
（NGO）通过企业社会责任（CSR）计
划参与，共同推动AED在威省一带的普
及化，提升急救机会。

新发展项目需装AED
此外，他提及，市厅推出了AED指

南，从3月开始，威省新发展项目或场
所都必须安装至少1台AED设施，目前
正处于落实阶段。

他是出席市厅携手槟州卫生局和槟州

心脏安全协会举办的一日千步健身运
动及AED培训活动时，如是表示。

为测试员工应急能力，市厅安排人
员模拟突发晕倒情境，其他员工见状
立刻上前施救。

他认为，其他员工并没被告知此次
模拟演习，从中可见他们拥有一定的
应急意识，只是在心肺复苏（CPR）
实施方面尚需提升。

他说，心脏骤停是公共场所和职
场猝死的主要原因之一。数据显示，
若能在3至5分钟内进行CPR并使用
AED，存活率可增至70%。

不过，他坦言，许多人因为不熟悉
或缺乏信心，使用AED的比例仍然较
低。因此，加强相关培训格外重要，
唯有建立具备应急反应能力的社区，
才能真正提高抢救成功率。

耗 资 4 8 3 万 令 吉 的 南 美 园 第 一 期
登比盖路治水计划（RTB Jalan 
Tembikai）如火如荼开展，预计需
时2年，以期改善当地水患问题。

威省市议员陈润辉指出，是项计
划 已 于 今 年 4 月 1 4 日 开 工 ， 预 料 于
2027年4月14日竣工，工程拨款来
自州政府治水基金。

他说，一旦不能按时完工，若没
有合理原因，承包商将会面对每天
3000令吉罚款。

“无论如何，虽然整体工程需要
约24个月完工，但我们已交代承包
商，必须在1年内，先把泵房建好并
投入操作，以应付不时之需。”

他是与市议员王育璇、吴宗海及
黄伟良到南美园莲花池巡视工程进
展时，如是表示。

上 述 计 划 包 括 提 升 登 比 盖 第 5 巷
至第1巷交通灯处长近1公里路段的
沟渠，从现有的2尺半加宽至4尺，
并提升路肩及排水系统。

他 也 说 ， 登 比 盖 巷 第 1 排 洪 沟
（Parit 1）将安装单向阀门，以防
第4排洪沟的水倒流，同时会在关键
位置增设2个暗涵以加速排水。

他 续 说 ， 当 局 将 安 装 2 台 螺 旋 水
泵 ， 每 台 每 秒 可 抽 取 5 0 0 公 升 水
量，意即一旦水泵运作，每秒可排
放 约 1 0 0 0 公 升 水 量 到 附 近 的 南 眉
河。

“ 这 里 本 就 有 2 个 水 池 ， 我 们 可
以 在 大 雨 来 临 前 先 排 水 ， 所 以 我

相 信 ， 这 能 大 幅 度 协 助 舒 缓 水 患
问 题 ， 惠 及 当 地 5 0 0 个 住 宅 和 商
店。”

居住在当地已有约38年的居民邓
国平（68岁）欣见是项治水计划终
于得以落实，希望日后能缓解下雨
积水问题。

他说，该区以前每隔2至3年便会
面对水患问题，严重的时候水位高
达2尺半，导致家中电器损坏，因此
居民只能装上挡水板。

依布拉欣（站者左3）及市议员
和官员聆听训练员解说AED的使
用与急救方法。

提高社区健康与安全水平

威省市厅拟增设10台AED

南美园登比盖路治水计划动工
陈润辉：耗资483万料2年完工

王育旋（左起）、陈润辉、邓国平、黄伟良及吴宗海指向将建造水泵
房的地点。 南美园登比盖路治水工程已展开，民众受促勿擅闯工地，以策安全。
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交通部长陆兆福说，邮轮业已成

为我国旅游业的重要分支，具
备带动国家经济增长的巨大潜力。因
此，邮轮业者必须与航空公司之间紧
密合作，推动邮轮与航空行程的无缝
接轨。

他强调，邮轮旅游不仅能推动旅
游收入，也能激活港口城市的整体发
展，是值得全面投资与推动的新兴领
域。

他是出席“2025年马来西亚邮轮峰
会”后受询时表示。

“邮轮每次靠岸即带来大约3、4000
名游客，对地方经济带来显着推动，
槟城作为国内最受欢迎的邮轮目的地
之一，每周迎来多艘国际邮轮，一年约
有二三百艘邮轮停靠。”

“除了槟城，浮罗交怡、马六甲和巴
生等港口城市亦逐渐活跃于邮轮航线图
中，显示出产业的整体成长趋势。”

陆兆福指出，邮轮产业的发展离不开
交通部的政策支持与基础设施完善。他
透露，位于乔治市中心的瑞典咸邮轮码
头自2021年完成扩建后，现已具备同时
停靠两艘大型邮轮的能力，为槟城邮轮
接待能力提供了强力保障。

“我们也鼓励码头营运方槟城港务
局继续开发周边海滨区域，打造为独立
旅游吸引点，提升整体游客体验。更重
要的是，若要将槟城打造成邮轮母港
（home-port），必须加强与航空公司
的合作，实现‘飞进槟城、启航亚洲’
的一体化服务。”

另外，陆部长表示，目前交通部正在
积极促成邮轮业者与航空公司之间的合
作，推动邮轮与航空行程的无缝接轨，
吸引更多国际游客以槟城为起点，探索
大马及东南亚。

他也强调，邮轮母港化不仅提升槟州
旅游竞争力，更为国家航空业及地面接
送服务带来新增长点。

支持东盟一体化邮轮旅游市场
另外，陆兆福也对发展“东盟一体化

邮轮旅游市场”表达支持。他认为，邮
轮产业具备区域联动潜能，应跳脱国别
竞争的格局，以东盟为整体进行整合与
推广。

“我们支持东盟国家推动‘一签证
走遍多国’的构想。若能通过制度简化
和港口合作，将马来西亚、新加坡、泰
国、印尼等地串联成统一邮轮旅游区
域，将为东盟旅游带来爆炸性增长。”

最后，陆部长感谢邮轮峰会促成多方
交流的契机，认为该平台不仅为业界提
供合作机会，也强化马来西亚特别是槟
城在国际邮轮地图中的战略地位。

他表示，交通部将持续作为推动者和
协调者，携手各界打造更具竞争力的邮
轮生态系统，使大马成为亚洲邮轮产业
的重要枢纽。

黄汉伟：全力打造区域邮轮母港
槟州旅游及创意经济委员会主席黄汉

伟说，槟州将全力推动邮轮旅游发展，
配合国际航线拓展与基础建设升级，朝
向打造区域邮轮母港的战略目标迈进。

黄汉伟指出，槟城作为本届峰会首度

主办地，意义非凡。他感谢主办单位的
信任，也欢迎来自世界各地的业界领袖
齐聚乔治市，携手为亚洲邮轮产业注入
新动能。

“槟州邮轮旅游是旅游版图中的重要
支柱，瑞典咸码头地处市中心，便利的
地理优势让邮轮旅客可轻松步行至世界
文化遗产核心区乔治市，带动本地经济
蓬勃发展。”

他提及，旅游业已强势复苏，并超越
疫情前水平，2024年槟州酒店入住人次
达823万，较2019年增长28.9%。目前已
有14条国际直飞航线连通槟城，进一步
巩固其作为北马旅游枢纽的地位。

他说，为提升旅客体验，槟州政府持
续推动文化遗产活化，如康华丽堡护城
河复兴工程将于2025年7月开放，结合
虚拟实境展览、美食空间与历史修复，
步行可达邮轮码头，成为旅客岸上观光
亮点。

而在基础设施方面，黄汉伟感谢交
通部长陆兆福及联邦政府的大力支持，
使槟城机场扩建、轻快铁及升旗山吊缆
等工程稳步推进，为旅游业注入强劲动
能。

“若能实现空海一体化，将进一步放
大槟城作为邮轮母港的潜力，并带动区
域邮轮产业协同发展。”黄汉伟强调。

他也向所有旅游业界伙伴致谢，并呼
吁与会者在峰会期间深入探索槟城的文
化、自然与美食，亲身体验这个兼具世
界文化遗产与生物圈保护区的独特城市
魅力。

“2025年马来西亚邮轮峰会”首次移
师槟城举行，出席者超过230人，出席
来宾包括槟城港务委员会主席拿督杨顺
兴、社会发展福利及非伊斯兰事务行政
议员林秀琴，以及地方政府事务行政议
员方美铼、Travel Weekly Asia副总裁蔡
伊琳等人出席。

槟州社会发展、福利及非伊斯兰事
务行政议员林秀琴在州议会总结环节
表示，州政府正积极推进涵盖儿童
托育、长者照护、社会福利与妇女发
展的综合政策，以建设一个更有韧性
与包容性的社会，落实“一个都不能
少”精神。

她指出，政府关注生命初期的发展
阶段，尤其是儿童成长的头五年，并
致力通过简化托儿所（TASKA）、幼
儿园（TADIKA）及照护中心（TTPJ）
的注册流程与法规支援，为业者提供
技术协助与设施费补贴，确保服务品
质、安全与合法性。

“我们已成立工作小组，联系地方政
府、福利局及教育局，为业者提供制度
化协助，也不忘照顾有需要家庭。”

她说，政府也正扩大对长者、身心
障碍者及妇女照护中心的支持，提供
安心、合规的照护环境。

林秀琴是在州议会总结环节中这么
说。

i-Sejahtera将包含微型创业援助
在 社 会 福 利 方 面 ， 林 秀 琴 提

到，2024年州政府通过i-Sejahtera计
划，发放逾5054万令吉援助金予逾28
万人，同时也发放超过571万令吉的
殡葬援助金予有需要家庭。

她指出，未来i-Sejahtera将朝向更
精准、具赋权性质的援助方向发展，
包括技能培训及微型创业援助。

“i-Sejahtera不只是金钱援助，更
是协助人民脱离困境、提升生活质量
的重要机制。”

女性政策成为典范
在 回 应 妇 女 议 题 时 ， 她 强 调 ，

槟州持续推动女性政治参与与经济

赋 权 ， 而 由 槟 州 妇 女 发 展 机 构
（PWDC）主导的“女性议会”
今年迈入第五年，累计1388人参
与，成为全国其他州属借鉴的成
功典范。

与此同时，“PENMentor妇女
创业计划”也帮助338位女企业家
平均提高30%收入，2025年将推
出华语版课程以增强涵盖面。

她强调，妇女若能自立和掌握
经济资源，整个家庭乃至社会都
会因此受益。

“ 我 们 坚 持 ‘ 一 个 都 不 能 少
（No One Left Behind）’的理
念，确保每一位州民都能有尊严
地生活。”

邮轮业成为旅游领域要角

陆兆福吁业者与
航空公司合作无缝接轨

槟政府推综合政策
为儿童长者妇女谋福利

槟州政府关注长者福
利，图为首长曹观友
与林秀琴行政议员与
长者亲切交流。

马来西亚邮轮峰会首次在槟
城举行，场面盛大。
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掌管槟州地方政府事务行政议员方
美铼建议威省市政厅，拟定策略

保护威南高渊大街两旁战前老屋原貌，
以保留当地珍贵的历史资产。

他表示，我国有许多老市镇，其内
的建筑风格、风俗、美食和传统等，
仍然保留着数十年前的原貌，见证着
大马多年来的历史变迁，具有保留下
来的价值。

他 以 高 渊 大 街 两 旁 的 战 前 老 屋 为
例，建议市政厅可以和屋主协商，如
在进行任何维护和装修前，都尽量以
保留原有风貌为大前提，以保留给后
辈具有历史温度的市镇。

“ 城 市 的 整 体 规 划 不 仅 是 硬 体 设
施方面的发展，同时也必须兼顾软实
力，如市镇文化和历史的维护，将能
带给一座城市别样的生命力。”

他 是 出 席 由 《 威 省 小 镇 基 金 》 赞

助，所推动的高渊文化遗产计划“探
索高渊文化瑰宝”手册推展礼上，致
词时这么表示。

他感谢所有涉及单位，共同努力
发掘出许多埋藏在这座市镇的精彩故
事，为此，他冀望类似的计划可拓展
至槟州其他区域进行，让人民对自我
身份有更高认同。

无论如何，也是爪夷区州议员的他
强调，上述概括高渊过去300年历史风
貌的手册，成功出版只是一个开始，
高渊一带仍有许多值得探索的地方等
待发掘。

他 希 望 策 划 单 位 未 来 能 够 推 出 更
多版本手册或记录，如分类为糕点、
美食、学校、名人、建筑和文化风俗
等，以更好地诉说高渊故事，让本土
人 民 和 游 客 们 ， 可 以 更 了 解 这 片 土
地。

他有信心，是项计划将重新联系因
各种原因而消失的历史故事，并对未来
产生持续性的正面影响，真正体现出这
个计划的重要性和意义。

曾玉萍：推出《探索高渊瑰宝》三语手册
社区文化艺术教育组织高级经理曾

玉萍指出，该组织希望以更有趣轻松的
方式诉说历史，让更多人对自身的城市
历史更感兴趣，从而了解本身所居住的
地方。

她透露，团队从去年开始走入高渊
社区，通过拜访区内组织和前辈等方式

一点一滴地收集资料，经过7个月时间
才完成第一版“探索高渊瑰宝”手册，
过程一点都不简单。

她说，完成整理后的资料，都已被
制成小手册，并以图文并茂的方式和三
语处理，以便让更多不同需求的群体，
都能产生阅读兴趣。

“我们会选择高渊做为起始点，是
希望威省等到同等关注，既这片土地同
样拥有许多历史宝藏等待发掘，我希望
这项计划过后，我们能在威省更多地方
看见类似的努力，完善威省的历史生活
故事。”

槟州第二副首长佳日星为关打贺丁加奴
律福德祠大伯公庙捎来佳音，宣布拨款
1万5000令吉，助力该庙的提升工程。

也是柑仔园区州议员的他指出，槟
州政府关注人民福祉，无论任
何种族或宗教，皆一视同仁，
积极协助有需要的社团与宗教
组织。

“自2008年至今，我们已拨
款25万3888令吉予该庙，用于进
行各项翻新和修复工作。”

他形容，该庙已走过138年风
雨，历史悠久，如今依然香火
鼎盛，足见理事们多年来在庙
务与社区服务上的持续努力与
奉献。

锺永立：翻新天公神桌及庙前
牌楼

主席锺永立指出，整体工程
估计耗资约50万令吉，工程将
分阶段开展，目前计划先筹20
万令吉，以翻新天公神桌及庙
前牌楼。

“牌楼和神座提升工作预料会在10月
6日（农历八月十五）后进行，希望能

在明年3月（农历正月十五）前完成，
以迎接更多善信。 ”

他续说，现在正筹划明年进行大装

修，包括维修屋顶、铺设新瓷砖、重新
安装电线及水管等工作， 希望热心人
士慷慨解囊。

欲 知 详 情 或 有 意 捐 助 者 ， 可 亲
临 该 庙 或 联 系 总 务 王 定 发 （ 0 1 2 -
4749628）。

方美铼促保护高渊大街老屋原貌
建议市厅与屋主在装修前协商

拥有138年历史的丁加奴律福德祠大伯公庙。 王定发（左）向佳日星(中)讲述翻新天公神桌情况。右为锺永立。

高渊大街的战前老屋是威南的瑰宝。

方美铼（后排左）主持《探索高渊文化瑰宝》手册推展礼后与出席者合影。

佳日星拨1万5000令吉
助提升丁加奴律福德祠大伯公庙
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致力于扶持女性企业家的“槟城
女性企业导师计划”（Penang 

Women Entrepreneur Mentorship 
Programme，简称PenMentor）今年迎来
全新亮点——首次增设中文班，为华裔
女性提供更贴近语言与文化背景的创业
培训与指导资源。

槟州妇女发展机构（PWDC）首席
执行员拿督王美玲表示，PenMentor自
2020年推出以来，已成功协助超过350
位女性创业者踏上成功之路。

“今年，除了原有的马来文与英文课
程，更贴心增设中文班，期望触及更多
不同背景的女性。”

她说，每一组学员将依据所经营业务
的性质进行分组，如食品、制造、营销
等领域，每组预计招收 35名学员，将配
有2位导师与8位学员，以便更聚焦地解
决行业挑战并共享资源。

“我们的导师来自各行各业，平均拥
有超过5年经验，其中不乏由往届表现
突出的学员回归担任导师，用她们的亲
身经历带领新学员成长。”

她说，2025年度的课程将在8月至10
月间进行，为期三个月，内容包括4天
的创业密集课程和6次小组辅导，协助
女性提升商业知识与实战能力。

王美玲也鼓励有志创业的女性把握机
会，她说，无论你是刚起步，还是在扩
展事业阶段，PenMentor都会是你坚定
的后盾。

林秀琴：学员平均销售额增长高达50%
槟州社会发展、福利及非伊斯兰事务

行政议员林秀琴说，槟城女性企业导师

计划带来的成效有目共睹，参与学员平
均销售额增长高达50%，印证了“有人
带路，事半功倍”的道理。

她特别分享了一位槟城女性企业家
的真实故事，即来自高渊的Chitthi Spice
食品公司创办人甘佳，原本对经营一
无所知，却凭着决心与努力，在参与
PenMentor后快速成长。

“她在创业第一年便创下50万令吉
营收，从最初的35种产品扩展到超过60
种，更在短短3个月内成功取得清真与
MeSTI认证。”

如今，Chitthi Spice不但站稳国内市
场，更成功出口第一批产品到加拿大，
并计划把经销网络拓展至东海岸，让“

从零开始”的创业故事走出国际舞台。
“现在最大的挑战不再是产品或资

金，而是数位技能。很多微型企业尤其
由女性主导者经营，仍在数位转型的起
步阶段。女性要勇敢抓住机会，借助导
师的力量迈出转型的第一步，别让自己
被科技时代甩在后头，PenMentor就是
你最好的起点。”

槟城女性企业导师计划
(PenMentor)申请资格为：
●年满18岁的槟城女性（大马公民）
●报名费：B40群体 RM200，M40与
T20群体 RM400
●报名截止日期：2025年7月31日

大山脚妇女权益醒觉协会（WRAA）
与Sneham Malaysia日前发佈“携手共建
更安全的社会”联合声明时强调，欲
终结性骚扰，必须依靠政府机构、执
法单位、非政府组织、教育机构、雇
主与广大民众的集体努力，确保法律
真正落地，在全社会营造一个尊重、
尊严与安全并存的氛围。

“性骚扰依然是我国社会中亟待
解决的重要问题，普遍发生在公共场
所、政府机关、学校、学院、家庭、
职场等各个层面。儘管我国已制定
《2022年反性骚扰法案》（AS HA 2022
），然而，仅靠法律无法根除这项根
深蒂固的问题。法律的成效，仰赖于
每一位社会成员的共同觉醒、信心与
积极参与。”

WRAA创办人兼顾问拿督斯里章瑛
说，立法是迈向正义的重要一步，但
这远远不够。性骚扰案件持续发生，
当中原因包括是受害者不知如何或向
何处举报，或对相关申诉程序缺乏信
心，有些则害怕遭到报复、羞耻感或
对隐私泄露的担忧，而选择沉默。

鼓励受害者勇敢举报
她呼吁社会大众积极发挥作用，

教育自己与他人瞭解性骚扰定义，支
援及鼓励受害者勇敢举报，同时重建
公众对系统的信任，培养尊重与界限
意识，教育儿童和青少年认识身体安
全。

她强调，儿童是最脆弱的群体之
一。许多施害者往往是他们认识或信
任的人，包括家人、熟人或亲近的大
人。因此，教育儿童认识自己的身
体、权利，并勇敢表达不适与拒绝，
极为重要。

Sneham Malaysia主席拿督弗洛伦

斯医生则说，“终结性骚扰，是我
们共同的责任。我们呼吁全社会，共
同维护尊重、尊严与安全的价值。借
助法律、司法机制与富有同理心的社
区力量，我们终能建立一个零容忍性
骚扰的环境，让受害者获得支援与赋
权。”

WRAA与Sneham Malaysia联合声明
吁携手共建安全社会防性骚

章瑛（中）与拿督弗洛伦斯医生（左二）在发表联合声明会上合照，左为李抒芩。

林秀琴(左5) 及王美玲(左4)与槟城女性企业导师计划合作伙伴及导师合照。

槟女性企业导师计划
首设中文班

助创业者踏上成功之路
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槟州首席部长曹观友获山东省人民
政府邀请参与“2025 山东国际友

城合作交流周”，并在启动仪式上与山
东省人民政府签署加强友好的谅解备忘
录，以在各领域上加强合作，推动双方
交流。

此 项 活 动 是 由 山 东 省 人 民 政 府 主
办，以“友城+经贸”为核心，与全球
合作伙伴共同推动友城间各领域的深
入合作，吸引了来自47个国家，逾120
个省、州、市的逾900名领袖及代表参
与。

会上，首长及其他5座省市（白俄罗
斯共和国维捷布斯克州、印尼楠榜省、
哈萨克阿拉木图州、柬埔寨柴祯省及摩
洛哥王国丹尼尔-得土安-胡塞马大区）
的领导，与山东省省长周乃翔一同进行
省级友好集体签署备忘录，共同推动友
城间经贸、 科技、 文化等多领域深入
合作，实现共同发展。

槟州首长是于5月26日至31日，率团
到中国山东省进行官方访问，获山东省
人民政府代表团热烈欢迎及款待。

除了参与上述别具意义的活动，首
长也礼貌拜访了山东省常务副省长张海
波，进行交流，以进一步深化双边的友
好关系。

会上，首长赞扬山东省人民政府举办
了具有意义的友城交流周，他认为在这
场活动上能真正了解到各省市探讨合作
的各不同角度。

首长说，槟州政府近几年来接获许多
中国各省市领导的拜访，但很遗憾之后
并没有具体的发展。

“我认同在此次的交流周后的合作工
作更为重要，必须继续探讨与山东省可
合作的领域，才能看到效果。”

槟半导体工业占全球产值6%
首长也向对方讲解，槟州虽然是我国

土地面积第二小州属，但整体发展可称
上全面，尤其槟州作为马来西亚制造业
的重镇，特别是半导体，贡献全球产值
高达6%。

“除了制造业，槟州在旅游业、服务
业等同样拥有卓越的表现。”

张海波表示，去年马中建交50周年，
中国国家主席习近平也拜访了东盟多个
国家包括马来西亚，充分展现中国对东
盟的高度重视。

他说，槟城和山东省各有各的优势
及特色，而山东也有不少马来西亚的企
业。

他建议，在签署备忘录后，双方应有
定期的交流，加强经贸合作及深化人
文交流，以探讨更多合作契机。

“我期待之后我们经常来往，加强
交流，有更务实的合作，相信我们可
强强联合，取得共赢互利的成果。”

中国山东省济南市政协代表团去年
11月到州立法议会大厦，拜访槟州首

长曹观友，当时双方就各领域上的发
展和局势进行交流，冀未来打造更多
合作空间。

在时隔半年后，首长受邀并亲自率
团到山东省进行官访，展现了双方之
间的友好关系，以及两地之间合作的
潜能。

探讨绿色能源等领域合作可能性
在这次的官访期间，首长及随行代

表团也参访数家高质企业，以宣传槟
城的优越地理位置，及槟城在投资、
出口及经济发展上的卓越表现。而此

次参访的企业，将尤其专注在绿色能
源、工程机械及物流领域，以探讨更
多合作的可能性。

此 次 访 问 再 次 把 槟 城 带 上 国 际 平
台，以向国际展示槟城实力、创新能
力，及作为一个有韧性且可持续投资
地点，并期盼此行能够带来正面的成
果，同时进一步巩固槟城与山东之间
的纽带，为两地带来共同的利益。

随 行 者 包 括 槟 州 首 席 部 长 夫 人 陈
莲枝、槟州议长拿督斯里刘子健与夫
人 ， 及 槟 州 首 长 政 治 秘 书 刘 敬 亿 等
人。

槟与山东省政府
签备忘录

深入合作实现友城共同发展

多家高质企业在国际友城合作交流周展示产品。

国际友城合作交流周获得各国代表踊跃出席，积极交流。

曹观友（右2）与其他5座省市代表签
署加强友好谅解备忘录。
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出战即将在台湾举办的蹼泳世界杯

逾30名蹼泳国家队代表中，有10
名出自槟州，他们将为我国在泳坛争取
最高荣耀。

槟州青年及体育委员会主席魏子森
说，蹼泳在槟州发展迅速，俨然已经成
为我国蹼泳运动的主要枢纽，今年9月
在台湾举行的蹼泳世界杯中，约三分之
一的选手来自槟州。

他冀望槟州的蹼泳能够持续发展，成
为我国在蹼泳领域中的佼佼者，进而带
动这项在泳坛中另一项目的进步，让我
国尤其是槟城在有关领域发光发热。

他 是 于 日 前 在 槟 州 蹼 泳 公 会 主 办
的“2025年第二届蹼泳比赛”开幕仪式
上，这么表示。出席者包括槟州体育理
事会主席蔡兴华、马来西亚蹼泳公会
主席拉威华马及槟州蹼泳公会主席涂琊
皖。

魏子森：槟7月办全国赛
他补充，槟州也将在7月份举办第三

届马来西亚全国蹼泳锦标赛，届时将会
有超过400名来自全国各地的全国选手
聚集槟州一争高下。

“这项比赛将在槟州国际体育竞技中
心游泳馆隆重引爆，让全国选手再此竞
技之余，也选拔有潜能的选手挑战更高
舞台。”

涂琊皖指出，上述比赛的日期，将定
于7月25日至27日举行，有关赛事也是
第二次在槟州举办，他冀望能够吸引更
多人加入有关赛事，让这项比赛更具意
义。首次赛事是2023年在湖内槟岛市政
厅体育馆举行，当时有135健将同场竞
技。

另外，针对此次的全槟赛事，他透
露，这项比赛共吸引逾百名选手参与，
为了让比赛更具公信力，该会在比赛中
引入AOE电子计时系统 。

“引进更先进的计时系统，是这项运
动的重要改革之一，这也是采取各方意
见后，所做出的决定。”

迅速崛起成为国家队主干

槟10选手代表马征战
蹼泳世界杯  

阔别逾20年，槟州再有选手代表国家出
征世界青年游泳锦标赛。

她是14岁的胡玥葶，也是本次全国
6名取得参赛资格的其中一员。她去年
首次代表槟州参加大马运动会就赢得
铜牌。在2024年曼谷东南亚分龄赛获得
100公尺蛙泳、50公尺蛙泳金牌与13岁
以下女子杰出泳手奖；2025年马来西亚
全国公开分龄赛获得1金、5银与4铜。

她告诉记者，得知获得参赛资格既
兴奋又紧张，因为可以参加世锦赛是她
的梦想。无论如何，她都会尽最大的
力，希望能游出佳绩。她为自己设下目
标，希望能在200公尺蛙泳中打破本身2
分40.10秒的纪录。

她每周练习5天，要兼顾课业不容
易，训练的过程也很辛苦，但她十分热
爱游泳。

青年世锦赛将于8月19日至24日期间
在罗马尼亚举行，她的父亲胡钦泉与母
亲马萃慧给予全力支持，希望她不要太
在乎成果，享受过程，累积经验。

她 是 在 槟 州 业 余 游 泳 协 会
（PASA）召开的记者会上受访。该
协会近期将派出23人参与两大国际赛
事，即上述比赛和东南亚分龄游泳锦

标赛（SEA Age Group）。

黄顺祥：派23人赴东南亚分龄赛
该协会副主席黄顺祥说，今年的东

南亚分龄游泳锦标赛于6月19日至29日
在新加坡举行，该会派出的选手所参

加的项目包括游泳12人（6男、6女）
、花式游泳6人（1男5女）、水球3人
（1男2女）与潜水2人（2男）。

他说，这23名选手年介12岁至18
岁。这对槟州泳坛来是正面发展，如
果这些年轻选手从小开始培训，几年

后就是杰出的选手，可以为槟州游出
佳绩。

出席者尚有槟州体育理事会主任蔡
华兴、槟州业余游泳协会公开水域技
术委员会主席洪肇兴、游泳教练叶德
仁等。

槟14岁泳将胡玥葶
代表国家出征世锦赛

魏子森（左2）为第二届槟州蹼
泳分龄组锦标赛主持开幕仪式。

蔡华兴（左二起）、黄顺祥为来自槟州的选手打气，祝福他们报捷归来。前排右4为胡玥葶。

全国蹼泳锦标赛7月在
槟州国际体育竞技中心
游泳馆举行。
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报导/摄影：陈健敏

第二届槟城炒粿条争霸赛日前热烈爆
炒，槟岛浮罗池滑警察局对面瑞江

茶室的王秀娟（Winnie Ong）、北海拉惹
乌达好味饮食中心水晶宫炒粿条的陈和
成，以及亚依淡茗津园餐室（Beng Chin 
Garden Restaurant ）的邱启杰，分别拿下
冠亚季军。

逸园茶室的陈家祥及四季美食休闲中
心的冯德兴则获得联合殿军。

这也是广东暨汀州会馆230週年庆典系
列活动,由该会馆主催,调和路及鸭加路乡
村及社区管理委员会及庇能台山宁阳会
馆联办，共有30组参赛者，20组来自槟

岛及10组来自威省，都是槟城炒粿条小
贩，参赛组比2023年第1届多出6组，反
应热烈。各路高手呈现自家“绝招”，
现场气氛红红火火，共免费派发1200份
炒粿条让逾千民众享用。

槟州首席部长曹观友致词时说，他刚
从中国山东出差回来，和许多槟城人一
样，都是想念槟城美食，他还一一问主
桌嘉宾出国回来最想吃什么，嘉宾们多
数回答炒粿条。

他说，从国外回来，本地美食总是令
人期待，他也想念炒粿条，但笑言年纪
大了，需要顾及健康，清淡的食物才是
首选，炒粿条只能少吃。

“这趟山东之旅也让我感受到中国的
软实力，拥有特色的本地品牌，能让游
客体验到不一样的东西，而炒粿条是槟
城的特色美食，具备成为吸引游客的美
食软实力。”

感谢小贩贡献心力
“我想特别感谢槟州所有小贩，多年

来为槟城美食文化贡献心力。他们以实
实在在的手艺，烹调出最接地气、最打
动人心的味道。这份坚持和用心，是造
就槟城成为“美食天堂”的根本原因，
也是我们作为槟城子民所引以为傲的本
钱。”

“据我所知，今年的赛事更加盛大，
不只参赛人数比上一届多，赛制也更加
专业，吸引了更多真正活跃在槟城街头
的小贩参与。这不再只是比拼厨艺的平
台，更是让小贩们展现才华、打响名声
的好机会。”

“今天的比赛，无论胜负，参赛的小
贩们都是炒粿条文化最重要的守护者。
我也要呼吁所有小贩和美食业者，继续
坚持品质、卫生与服务。身为州政府，
我们也会持续推动美食、旅游及数字化
的整合发展模式，打造更具吸引力的槟
州品牌。”

财政部副部长暨丹绒国会议员林慧

英、庇能台山宁阳会馆前任会长暨工委
会主席准拿督伍冠福及乡村及社区管
理委员会主席暨总策划麦东利也发表致
词。

比赛冠军可获388令吉奖金、奖杯及奖
状、亚军288 令吉奖杯及奖状、季军188
令吉 奖杯及奖状，殿军（2份）88令吉奖
杯及奖状。

出席者包括光大区州议员郑来兴、
彭加兰哥打区州议员王宇航、洪明泉市
议员、巴当哥打及峇都加湾服务中心主
任尤志伟、乡村及社区管理委员会兼工
委会副主席郭仪婷、东方酱园有限公司
东主拿督梁景辉、槟榔屿广东暨汀州会
馆会长拿督刘志荣律师、庇能台山宁阳

会馆会长准拿督甄振华、副会长陈嘉达
等。

冠亚季军访问
冠军得主浮罗池滑警察局对面瑞江茶

室的王秀娟（Winnie Ong）无心插柳柳
成荫，她是在女儿报名后，前来“凑热
闹”，没想到一举夺得冠军，完全出乎
意料！

她说，她是在姐夫的指导下学会炒粿
条，20多岁时曾经在大山脚摆档，后来
转投其他事业，停了10多年没炒，最近3
年才重拾锅铲。

她认为，炒粿条除了炒功，酱油也很
重要，这样才能炒出色香味俱全的炒粿

条。
她的档口生意不错，平日可卖出逾百

盘，周末则可达到200盘。营业时间是早
上7点到中午卖完为止，周四休息。

亚军北海拉惹乌达好味饮食中心水晶
宫炒粿条的陈和成，工作勤奋，早上从
事打印机行业，晚上则卖炒粿条，在不
断努力下，终于让他炒出一个春天来，
拿下亚军。

陈和成的营业时间是从傍晚6点到晚上
10点，周一休息。

季军亚依淡茗津园餐室的邱启杰拥有
10年炒粿条经验，是亚依淡一带的人气
档口，营业时间是早上7点至中午卖完为
止，周二休息。

曹观友（右3）与全体得奖者及嘉宾合影。

槟城炒粿条争霸赛在烈日下举行，无阻逾千民众热烈参与。

王秀娟以卓越技巧炒出冠军。

美女游客津津有味享用炒粿条。

首长：打造美食软实力引游客体验

槟城炒粿条争霸赛
迎来逾千人品尝
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报导：冯芷芸
摄影：罗孙庭

在手作工艺的世界中，有一位艺术
家用一双巧手，将废纸与瓶盖赋

予崭新生命，化平凡为非凡。他就是毕
业于达尔尚艺术学院插画系、现居槟城
的纸艺创作者郑冰㭜（Sittos Chang），
一位用时间与信念将纸张卷成诗的创作
者。 

曾在吉隆坡与柔佛州的美术与设计行
业累积多年经验，Sittos跨足多个设计领
域。2017年，他毅然转向探索更具温度
与深度的创作方式——纸艺。从最初的
纸卷、剪纸到折纸，他用一纸万象，开
启了属于自己的艺术旅程

2020年，他创立了独立品牌“栗米希 
Remix PaperArt”，专注于新时代纸艺创
作。这个品牌，不仅是他艺术道路的里
程碑，更是他内心信念的投影。

“我不是为了创作而创作，而是希望
每一件作品，都能讲述一个故事。”

以不同主题启发设计
创业初期，Sittos曾在市集中售卖手工

饰品，也尝试制作手工饼干，甚至什么
能卖就做什么。可他很快意识到，唯有
聚焦与深耕，方能开花结果。

在纸艺的创作过程中，Sittos以不同主
题启发设计，涵盖曼陀罗、五行风水、
插画和传统瓷砖等，并且从这些主题中
发现娘惹瓷砖文化的艺术独特性和图案
的意义。

“纸卷艺术吸引我，是因为它带来内
在的宁静。在创作曼陀罗图案时，我发
现自己被治愈了。”

由此，他开始专注探索纸艺的更多可
能，将传统文化、自然图腾与现代设计
融合，以纸卷为核心技法，发展出一系
列精致的耳环、项链、画作与家饰品。

在纸艺之路上，Sittos从多元文化中汲
取灵感，尤其着迷于娘惹瓷砖的纹样与

色彩。他发现这些传统花砖与曼陀罗在
几何构造上异曲同工，便将纸卷技法延
伸至瓷砖艺术再现。

目前，他的瓷砖系列氛围三大主
题，包括怀旧娘惹瓷砖系列、经典蓝白
瓷砖系列以及灵动的金鱼花池系列。这
些作品不仅重现本地文化之美，更借助
纸卷技艺重塑图腾细节，为传统注入当
代新魂。

完全使用再循环物
Sittos最大的坚持之一，是在创作过程

中不使用全新材料，而是以环保理念为
核心，将旧报纸、瓶盖、盒子等日常废
弃物重新打造为精致饰品。

在他的巧思下，极细的纸条在指尖
卷转，配合黏贴、上色、涂层等繁复工
序，历时逾一周，才能完成一系列的作
品。而纸的厚度更是分毫必较，从0.5公
分到0.15公分，每一卷皆需精准控制，
才能呈现完美的立体感与细腻度。

“有时一个小小的耳环，要卷几十圈
纸，还要防止松脱、吸水变形。这是极
需眼力、耐力和心力的艺术。”

不仅如此，每件作品也包含手工摄影
与包装，打造完整艺术体验。Sittos用行
动诠释：环保不等于将就，而是赋予废
弃物新的价值与尊严。

作品可在多个据点找到
2 0 1 9 年 ， S i t t o s 曾 在 本 头 公 巷

（Armenian Street）的一间小店设立摊
位，售卖个人作品并协助同行推广。
如今，他的工作室设于立信大厦，需
提前预约方可参观。

在槟城，他的作品可在多个据点找
到，如 T2bang、Misyalbuyit纪念品
店、Jetty35 及 Crafterina。此外，他也
定期参加槟城兴巴士周末市集，并不
时受邀到吉隆坡乃至国外参展，逐步
打响本土品牌的知名度。

在吉隆坡金三角贩售作品时，他惊
喜发现，外国游客对其作品充满兴趣
与热情，这成为他不断前行的动力。

艺术是展现自己的方式
“ 艺 术 ， 是 展 现 “ 你 是 谁 ” 的 方

式。”
展望未来，Sittos决意放慢脚步，

专 注 创 作 更 具 个 人 性 格 与 态 度 的 作
品。“我不想让我的饰品只是随便穿
坏就被丢掉的配件，而是值得珍藏、
值得传承的作品。”

他 直 言 ， 过 去 总 觉 得 “ 艺 术 家 ”
是遥不可及的标签，但随着作品渐被
认同，如今他自信地说：“我是艺术
家，我的作品说出了我是谁。”

在Sittos的世界里，一纸一物皆有
情，纸张不再只是载体，而是通向内
心 、 文 化 与 自 然 的 桥 梁 。 他 以 纸 为
笔、卷为墨，书写属于槟城的手作传
奇。

有 兴 趣 预 约 工 作 室 参 观 或 追 踪
最新作品，可关注“栗米希 Remix 
PaperArt”的社交平台，走入Sittos用
心编织的纸艺宇宙。

纸艺创作者郑冰㭜

为废纸与瓶盖赋予新生命

安葬林克全及其三
任妻子的墓园，制
作华丽精良。

每一个手作饰品都是
Sittos的匠心之作。

你能想象这美丽的立体瓷砖都是
一张张报纸卷起来而成的吗？

纸艺创作者郑
冰㭜认 为 ， 艺
术是展现自己
的方式

在Sittos的作品中，他不采用全新材料，
而是将废弃物升级改造，并赋予新的价
值。
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在这个数码资讯唾手可得的时代，
仍有人坚持用一张张邮票讲故

事、写历史、绘画生活。78岁的万人
杰，正是这样一位执着而富有创意的邮
票剪贴画艺术家。他以小小方寸之地，
拼贴出波澜壮阔的风景、人文与岁月情
怀，也为世界留下独一无二的邮票艺术
足迹。

万人杰来自怡保，自小聪慧好动、
充满好奇心。6岁那年，正值二战后百
废待兴的时期，大多数孩子没有太多玩
具，而邮票便成了最平价又充满想象力
的“玩具”。对年幼的他而言，每一
枚邮票都是一扇通往世界的窗
口——国家首都、地标建筑、风
土人情……知识随着邮票纷至沓
来，也从此开启了他一生的收藏
与创作旅程。

“那个年代收集邮票很讲究，
有时为了一个特别盖章，还要特
地跑去邮局指定地点盖章，那才
有意义。”

他说。早期邮票甚至连信封
都舍不得剪开，而是整封保留。
正因如此，他的收藏既丰富又完
整。

曾在2大企业当工程师
尽管家境不富裕，万人杰从未

停止追求知识。他常对
孩子们说：“爸爸没机
会读大学，但我进了两
家大企业，还做到工程
师。”

年 轻 时 ， 他 曾 在 霹
雳 双 溪 古 月 （ M a l i m 
Nawar）的霹雳河水力
发电厂工作了5至6年，
后来，1972年到北海的
糖 厂 任 职 ， 落 户 在 大
山脚后并在糖厂服务长
达36年半，担任仪器与
自 动 控 制 技 术 工 程 师
（Instrumental / Nirotech）
，负责工厂设备的监控
与自动化控制系统，直
至退休。

工作之余，他也是个名副其实的“
手作人”（handyman），在家设有工作
坊，经常帮邻里修理水龙头、电器、家
具等，也为他日后创作邮票艺术提供了
扎实的动手基础。

花半年创《神雕侠侣》作品
2009年，60岁的他退休后并未选择安

逸生活，反而投身于一项别具意义的创
作——邮票剪贴画。他坦言，这些旧邮
票虽然不值钱，但他不想浪费，希望通
过环保再循环，把它们变成有生命的艺
术品。

他的作品题材多样，从槟城大桥、极
乐寺、渡轮、街景等本地风景，到人物
肖像、建筑文化，甚至武侠小说《神雕
侠侣》作品，更是耗时6个月完成，是

他最引以为傲的代表作之一。
“我创作不是每天都做，要等有灵

感。有时半夜三点灵感来了，我就赶紧
起身做，不然灵感一过就没了。”如今
虽然体力不如从前，做两个小时就需要
休息，但那份热爱从未停歇。

感谢香港朋友寄来各式邮票
曾是大山脚国际青年商会（JCI) 前会

长的万人杰，特别感谢来自香港的朋友
以及港岛国际青年商会姐妹会的长期支
持，多年来不断寄送各式邮票给他。

“如果没有他们，我也做不到这么特
别的作品。”

他透露，自己是在邮票拼贴画进行
的5年后，偶然在暗房发现作品会“发
光”，后来深入研究后才发现，早起
的邮票多采用“磷光涂层”（phosphor 
coated），才导致邮票会“发光”。

在紫外线下，这类邮票会发出荧光，
十分珍贵且极具视觉效果。然而现代

邮政为了节省成本，已少见此类特殊工
艺，他也因此更加珍惜手上的每一张老
邮票。

在他创作的“荧光”邮票画里，隐藏
了不少巧思，其中马哈迪的肖像画更是
隐藏了宝腾汽车、老鹰、双峰塔，再经
过紫外线灯光的照射下才一一显现。

欢迎有兴趣者学习
他曾在韩江学院举办人生第一场个

展，吸引不少艺术爱好者关注。他表
示，自己做邮票画不是为了赚钱，而是
想传承这门邮票艺术，推广环保与再循
环理念。

他欢迎对这项艺术有兴趣的人与他预
约学习，未来若有机会，他也愿意开办
小型工作坊，让更多人了解这门极富创
意与环保精神的艺术形式。

7月18日起升旗山办个人展览
目前是马来西亚邮票学会会员的万

人杰，即将在2025年7月18
日至20日，早上9点到下午
6点于槟城升旗山（Level 1 
Penang Hill Station）举行他
人生第三场个人展览。届时
将展出约20至30幅邮票剪贴
画作品，当中包括特别为升
旗山创作的系列主题作品，
如缆车、山景、植物等。

欢迎公众踊跃前往参观，
与这位78岁的环保艺术家面
对面交流，欣赏他以邮票再
生所构筑的艺术世界。

78岁万人杰
心中团火依然炽热
半夜起床创作邮票剪贴画

马哈迪的肖像画隐藏了宝腾汽车、老鹰、双峰塔，
再经过紫外线灯光的照射下才一一显现。万人杰花费半年完成神雕侠侣作品。

78岁的万人杰是一位
执着而富有创意的邮
票剪贴画艺术家。

万人杰为《珍珠快讯》制作的邮票拼贴画。

万人杰将在7月18日至20
日，于槟城升旗山举行他
人生第三场个人展览。
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பதது உபான் - பினாங்கு லவளேவாய்பபு கார்னிவல் 
2025, உள்ளூர் மக்களுக்கு லநரடி லவளேவாய்பபுகளை 
வழங்குவதுைன், அவர்களின் திறளமகளை  ஊக்குவித்து, 
சமூக மறறும் ப்பாருைாதார வைர்சசியில் தகுந்த 
்பங்களிபள்ப வழங்குகிறது. 

்பத்து உ்பான் சட்ைமன்ற உறுபபினர் குமலரசன் ‘பினாங்கு 
லவளேவாய்பபு கார்னிவல் 2025’-ஐ அதிகாரபபூர்வமாகத் 
பதாைக்கி ளவத்து இதளனத் பதரிவித்தார். 

“லவளேவாய்பபு பதாைர்்பான விவகாரங்களில் 
எபல்பாதும் முன்னுரிளம அளிபல்பன். எனது பதாகுதியில் 
வாழும் மக்களின் வாழ்வாதாரத்ளத லமம்்படுத்துவதறகாக, 
சமூக மறறும் ப்பாருைாதார வைர்சசியின் ஒரு ்பகுதியாகலவ 
லவளேவாய்பள்ப காணகிலறன். எனலவ, இம்மாதிரியான 
நிகழ்சசிகள் நைத்துவதறகு அதிக முளனபபுக் காட்டுலவன், 
என  குமலரசன் கூறினார்.  

"நாட்டின் மறறும் மாநிேத்தின் முன்லனறற ்பயணத்தில் 
எவரும் பின் தங்கி விைக்கூைாது என்்பலத எனது விருப்பம். 
எனலவ, இங்கு வந்துள்ை அளனவரும் வழங்கப்படும் 
வாய்பபுகளைப ்பயன்்படுத்தி, பதாைர்புகளை உருவாக்கி, 
புதிய சவால்களை எதிர்பகாள்ைத் தயாராக இருக்க 
லவணடும் என நான் லகட்டுக்பகாள்கிலறன்.  

இந்த கார்னிவலில், பதாழிறகல்வி முடித்தவர்களும், 
திறன் ்பயிறசி முடித்தவர்களும் இந்த வாய்பள்பப 
்பயன்்படுத்திக் பகாள்வதறகு திரணடு வந்திருக்கிறார்கள். 
பினாங்கு மாநிேம் ப்பாருைாதார வைர்சசியில் ப்பரும் 
முன்லனறறம் கணடு வருகிறது. நம் திறளமக்லகறற 
லவளேளய நாம் லதடிக்பகாள்ை இந்தக் கார்னிவல் 
ப்பரிதும் உதவும் என நம்புகிலறன். 

இந்த காளே லவளையில் நூறறுக்கணக்கான 

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கில் வசிக்கும் வசதிக் குளறந்த 
குடும்்பங்களைச லசர்ந்த 50 உயர்கல்வி மாணவர்கள், 
தங்களின் லமறகல்விளயத் பதாைரும் வளகயில் புதிய 
மடிக்கணினிகளைப ப்பற லதர்ந்பதடுக்கப்பட்டுள்ைனர்.

இந்த மடிக்கணினிகள் அன்்பளிபபு கல்விக்குத் 
பதாைர்ந்து ஆதரவு வழங்கும் முயறசியாக பசனட்ைர் 
ைாக்ைர் ஆர்.ஏ. லிங்லகஸ்வரன் ஏற்பாட்டில் வழங்கியுள்ைார்.

அணளமயில், லம,31-ஆம் லததி ஜார்சைவுன் ல்பவியூ 
தங்கும் விடுதியில்  நளைப்பறற மடிக்கணினி வழங்கும் 
நிகழ்சசியில், முதல் கட்ைமாக 15 மாணவர்களுக்கு நவீன 
பதாழில்நுட்்ப வசதிகளுைன் ப்பாருந்திய மடிக்கணினிகள் 
வழங்கப்பட்ைன.

"இந்த முன்முயறசி திட்ைம், டிபலைாமா மறறும் 
இைங்களே ்பயிலும் மாணவர்களுக்கு லமறகல்விளயத் 
பதாைர   உதவுவதறகாகவும், அவர்கள் நவீன 
பதாழில்நுட்்பங்களை ்பயன்்படுத்தி எதிர்காேத்தில் 
சிறந்த மனிதர்கைாக உருவாக லவணடும் என்ற 
உயரிய  லநாக்கத்தில் நைத்தப்படுகிறது," என்று ைாக்ைர் 
லிங்லகஸ்வரன் கூறினார்.

“லமலும், வசதிக் குளறந்த  குடும்்பங்களைச லசர்ந்த ்பே 
உயர்கல்வி மாணவர்களுக்கு தனிப்பட்ை மடிக்கணினிகள் 
இருப்பதில்ளே அல்ேது ்பளழய சாதனங்களை மட்டுலம 
்பயன்்படுத்துகிறார்கள். எனலவ, இதனால் அவர்கள் 
லமறகல்விளயத் பதாைர்வதறகும் ்பயிறசிப  ்பணிகளை 
முடிப்பதில் சிரமத்ளத எதிர்லநாக்குகின்றனர்.

“இந்த முயறசி பவறும் மடிக்கணினி வழங்குவது 
மட்டுமல்ே. இது மாணவர்கள் கல்வியில் இளணயவழி 

இளைஞர்கள் திரணடு வந்திருப்பது மகிழ்சசி அளிக்கிறது 
என முத்துச பசய்திகள் நாளிதழிைம் கூறினார். 

லமலும் அணளமயில் ்பத்து உ்பான் பதாகுதியில் 
லவளே இழந்த 10 ல்பருக்கு அவர்கைது வாழ்வாதார 
பசேவுகளுக்கு ப்பர்லகலசா நிறுவனம் நிதி உதவி 
அளித்தளத மாணபுமிகு குமலரசன் எடுத்து வழங்கினார்.

“இந்த லவளேவாய்பபு கார்னிவல், இப்பகுதியில் 

முதன்முளறயாக நைத்தப்பட்டு மக்களுக்கு லநரடி லவளே 
வாய்பபுகளை வழங்கும் அரிய வாய்ப்பாகும். இதளன தவற 
விைாமல் ்பயன்்படுத்திக் பகாள்ை லவணடும், என்றார். 

இக்கார்னிவலில் 19 நிறுவனங்கள் கேந்து பகாணடு, 
பமாத்தமாக 1,516 ்பணியிைங்கள் நிரப்ப வாய்பபுகள் 
வழங்கப்பட்ைது என ப்பர்லகலசா (PERKESO) 
தரபபிலிருந்து பதரிவிக்கப்பட்ைது. 

“இதில் ்பங்லகறகும் நிறுவனங்களில் Flex, Ambu Sdn. 
Bhd, Sam Engineering & Equipment, Ase Electronics Sdn 
Bhd உள்ளிட்ை ்பே ப்பருநிறுவனங்களும் அைங்கும். இளவ 
பதாழில்துளறயில் மட்டுமன்றி, உள்ளூர் மனித வைத்ளத 
லமம்்படுத்துவதில் முன்னணியில் உள்ை நிறுவனங்கைாகும்,” 
எனக் குறிபபிட்ைார்.

“1,516 லவளே வாய்பபுகள் என்்பது பவறும் எண 
அல்ே; இது பினாங்கு மக்களுக்கு, குறிப்பாக ்பத்து 
உ்பான் ்பகுதிளயச லசர்ந்த இளைஞர்களுக்கு புதிய 
பதாைக்கத்ளதயும், சிறந்த எதிர்காேத்திறகான 
வாய்பள்பயும் குறிக்கும் ஒரு முக்கிய அளையாைமாகும்.

“தறல்பாது துரித வைர்சசிக் கணடு வரும் டிஜிட்ைல் 
்பரிணாம சூழலில், லவளே சந்ளதயின் லதளவக்லகற்ப 
திறன் லமம்்பாடு, பதாழிறகல்வி(TVET) தகுதிப ப்பறுதல், 
டிஜிட்ைல் பதாழில் முளனலவார் ்பயிறசிகள் மறறும் 
இரணைாம் வாய்பபுத் லதடும் லவளே இழந்த தரபபினருக்கு 
உறுதுளணயாக பசயல்்பை லவணடும்.

“இத்தளகய லவளேவாய்பபு கார்னிவல் என்்பது 
லவளே லதடும் ந்பர்களையும், ்பணியளிக்க விரும்பும் 
நிறுவனங்களையும் இளணக்கும் ஒரு ்பாேமாக 
அளமகிறது.

“இந்த லவளேவாய்பபு கார்னிவளே பவறறிகரமாக 
நைத்த ஒத்துளழத்த அளனத்து தரபபினருக்கும், குறிப்பாக 
பினாங்கு ப்பர்லகலசா ்பத்து உ்பான் சட்ைமன்ற லசளவ 
ளமயக் குழுவினருக்கும் மறறும் இந்த முயறசியில் முக்கிய 
்பங்காறறிய நிறுவனங்களுக்கும் எனது மனமார்ந்த 
நன்றிகளைத் பதரிவித்துக் பகாள்கிலறன்,” என அவர் 
பதரிவித்தார்.

பைத்து உபைோன யவலலவோய்பபு 
கோர்னிவல் மககளிலடயே வரயவறபு

பத்து உபான் போகுதியில் தவனல இழநே போழிலாளருக்கு 
வாழ்வாோர ப்சலவு்களுக்கு பபர்த்கத்சா நிறுவைம் நிதியுேவி 
அளித்ேனே பத்து உபான் ்சட்டமன்ற உறுப்பிைர் குமதர்சன் 
எடுத்து வழஙகிைார்.

வகுபபுகள் ்பயில்வதறகும், ்பாைக் கட்டுளரகள் மறறும் 
இன்ளறய பதாழில்நுட்்ப உேகில் லதளவயான திறன்கள் 
லமம்்படுத்துவதறகும் துளணபுரிகிறது. 

“கல்விச பசேவுகள் ல்பான்ற ப்பாருைாதார சுளமகளை 
குளறத்திை, குறிப்பாக குளறந்த மறறும் நடுத்தர 
வருமானக் குடும்்பங்களுக்கு நாங்கள் லமறபகாள்ளும் 
்பரந்த முயறசிகளின் ஒரு ்பகுதியாக இது அளமந்துள்ைது,” 
என அவர் வரலவறபுளரயில் பதரிவித்தார்.

மாணவர்கள் இந்த வாய்பள்ப சிறந்த முளறயில் 
்பயன்்படுத்தி கல்வியில் சிறந்து விைங்க லவணடும் என்்பலத 
தனது எதிர்்பார்பபு என்றும் ைாக்ைர் லிங்லகஸ்வரன் 
கூறினார்.

அலதசமயம், ப்பறுநர்கள் இந்த மடிக்கணினிகளை 
கல்வித் லதளவக்காக பிரத்திலயகமாகப ்பயன்்படுத்த லவணடும் 
என்று ைாக்ைர் லிங்லகஸ்வரன் லகட்டுக்பகாணைார்.

ப்பறுநர்களில் ஒருவரான நூர் ஃ்பாத்திஹா லஜாஹாரி, 
மாரா பதாழில்நுட்்ப ்பல்களேக்கழகத்தில் (UiTM) தகவல் 
பதாழில்நுட்்பம் இைங்களே ்படிபபில் ்பயிலும் மாணவி, 

இந்த உதவி சரியான லநரத்தில் கிளைத்த ஆதரவுக்கு 
தனது நன்றிளயத் பதரிவித்தார்.

ஏய்ம்ஸ்ட் (AIMST) ்பல்களேக்கழகத்தின் மூன்றாம் 
ஆணடு மருத்துவப ்படிபபு ்பயிலும் மாணவியான 
திவ்யாஷினி அமுதன், இந்த மடிக்கணினி ஒரு அவசியமான 
கருவியாக அளமவதாகக் கூறினார். ஆன்ளேன் 
வகுபபுகளில் கேந்துபகாள்வதறகும், கல்விச சுளமகளை 
நிர்வகிப்பதறகும் இது மிகவும் ்பயனுள்ைதாக திகழ்கிறது, 
என்றார்.

"இந்த உதவிக்கு நான் மிகவும் நன்றிக் கூறுகிலறன். 
நான் வாழ்க்ளகயில் பவறறி ப்பறும் ல்பாது, நானும் 
மறறவர்களுக்கு உதவ விரும்புகிலறன்," என்று திவ்யாஷினி 
பதரிவித்தார்.

ைாக்ைர் லிங்லகஸ்வரனின் இந்த முன்முயறசி 
திட்ைத்ளத ்பாகான் ைாோம் சட்ைமன்ற உறுபபினர் குமரன் 
்பாராட்டினார். இது மாணவர்களின் வாழ்க்ளகயில் சிறந்த 
உருமாறறத்ளத ஏற்படுத்தக்கூடிய சிறந்த பசயோகும் 
என அவர் குறிபபிட்ைார்.

மடிக்்கணினி்கள் பபறறுக்ப்காணட மாணவர்்களுடன் ப்சைட்டர் டாக்டர் லிஙத்கஸ்வரன், பா்கான் டாலாம் ்சட்டமன்ற உறுப்பிைர் 
குமரன் மறறும் எம்.பி.எஸ்.பி ்கவுன்சிலர் லிஙத்கஸ்வரன். 

வ்சதிக குல்றந்்த 
மோணவர்களுககு 
50 மடிககணினிகள் 
அனபைளிபபு ர்
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ம்ேசிய இந்து சங்கம் பினாங்கு 
மாநிேப ல்பரளவ விலவக ரத்னா தர்மன் 
தளேளமத்துவத்தின் கீழ் இந்துச 
சமூகத்ளத மதம், கோசசாரம், கல்வி 
மறறும் ்பே துளறகளில் முன்பனடுத்துச 
பசல்கிறார். இந்துச சமூகத்ளத 
முன்லனறறம் அளைந்த சமூகமாக 
உருவாக்க மகளிர், இளைஞர் மறறும் 
மாணவர்களின் ்பங்களிபபிறகு முன்னுரிளம 
அளிப்பது வரலவறகத்தக்கது. விலவக ரத்னா 
தர்மன் அவர்களின் தளேளமயில் மகளிர் 
மறறும் இளைஞர்கள் ்பங்லகற்பாைர்கைாக 
அல்ோது இந்து மதத்தின் மாணபிளனப 
்பளறசசாறறும் முன்லனாடிகைாக 
திகழ்கிறார்கள்.

“நாங்கள் ்பாரம்்பரியத்ளதயும் 
புதுளமளயயும் இளணப்பதில் நம்பிக்ளக 
பகாள்கிலறாம். உதாரணமாக, 
்பங்லகற்பாைர்கள் புைளவ மறறும் 
லவட்டி அணிந்து ்பங்லகறகும் 
காற்பந்து ல்பாட்டிகளை நைத்த 
இணக்கம் பகாள்கிலறாம். ஏபனனில், 
யாரு லவணடுமானாலும் காற்பந்து 
விளையாைோம்; ஆனால் அளத நாம் 
எப்படி விளையாடுகிலறாம் என்்பலத நம் 
அளையாைத்ளத பிரதி்பலிக்கிறது,” என 
தர்மன் முத்துச பசய்திகள் நாளிதழுக்கு  
அளித்தப ல்பட்டியில் இவ்வாறு  கூறினார்.

இந்து சங்கம் வருைாந்திர திட்ைங்களில் 
கல்வி மறறும் கோசார லமம்்பாட்டுக்கான 
முயறசியில் குறிபபிைத்தக்க அைவில் 
வைர்சசி ப்பறறுள்ைதாகவும் தர்மன் 
பதரிவித்துள்ைார்.

பினாங்கு மாநிேம் முழுவதும், 
மலேசிய இந்து சங்கம் தளேளமயில் 
40 சமய வகுபபுகளை நைத்தி வருகிறது. 
இதில், இந்து சங்க வருைாந்திர பமகா 
திட்ைமான திருமுளற ஓதும் ல்பாட்டி 
ஜூளே முதல் பசபைம்்பர் வளர வட்ைாரம், 
மாநிேம் மறறும் இறுதியில் லதசிய அைவில் 
நளைப்பறுகிறது. 

லமலும், இந்து மத கோசசாரத்ளத 
பவளிப்படுத்தும் லகாோட்ைம், க்படி 
ல்பான்ற  நைவடிக்ளககளும் சமய 
வகுபபில் ஓர் அங்கமாக இைம்ப்பறுகிறது. 
அதுமட்டுமின்றி, பினாங்கில் பிரசித்தி ப்பறற 
பதப்ப திருவிழா சமயம் மறறும் சுறறுசசூழல் 
்பாங்கான முளறயில் பகாணைாைப்படுவளத 
உறுதிபசய்ய இந்து சங்கம் சிறந்த 
ஒத்துளழபள்ப நல்கி வருகிறது.

“இந்த முன்முயறசி திட்ைங்கள் 
சிறியதாகக் கருதக்கூைாது. ஏபனனில், 
ஒவ்பவாரு ஆணடும் எங்களின் 
கோசாரம், மதம் மறறும் கல்வி சார்ந்த 
திட்ைங்களிலிருந்து 39,600க்கும் லமற்பட்ை 
மாணவர்கள் ்பயனளைகின்றனர்,” என 
தர்மன் ப்பருளமயாகத் பதரிவித்தார்.

"லமலும், எஸ்.பி.எம் லதர்வு எழுதும் 
மாணவர்களுக்கு உதவும் லநாக்கில்  மூன்று 
மாதங்களுக்கு ஆன்ளேன் வகுபபுகள், 
்பயிேரங்கள் ஏறறு நைத்த கல்விப பிரிளவயும் 
அளமத்துள்லைாம். மாணவர்களின் 
எதிர்காேத்ளத லநாக்கி பதாழிறகல்வி 
சார்ந்த துளறகளில் ்பயில்வதறகும் 
வழிகாட்டியாகத் திகழ்வதறகும், இது 
நம் கோசாரத்ளத ்பாதுகாப்பது 
மட்டுமல்ோமல் மாணவர்களின் கல்வியின் 

்தர்மன ்தலலலமயில் பினேோஙகு இந்து ்சஙகம் ம்தம் மறறும் 
்சமு்தோே முனயனேற்றத்தில் புதிே அத்திேோேம்

முன்லனறறத்திறகும் உறுதுளணயாக 
பசயல்்படுகிறது, என்றார். 

"இந்து சங்கத்தின் கீழ் நைத்தப்படும் 
திட்ைங்களை நாங்கள் தனிந்பராக 
நைத்துவதில்ளே. அலதலவளையில், மாநிே 
இந்து சங்க நிர்வாக உறுபபினர்கள், மகளிர் 
லமம்்பாட்டு கழகம் (PWDC), Harmonico 

மறறும் பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியம் 
(PHEB) ஆகியவறறுைன் பநருக்கமாக 
இளணந்து பசயல்்படுகிலறாம். ஏபனனில், 
ஒன்றியம் உறுதிளய உருவாக்குகிறது; 
ஒத்துளழபபு நன்ளமகளை வழங்குகிறது," 
என்றும் அவர் கூறினார்.

பினாங்கு மாநிேப ல்பரளவ பசயறகுழுவில் 

70% உறுபபினர்கள் மகளிர் என்்பது 
வரோறறு சாதளனயாகும்.  இது ்பாலின 
சமத்துவத்துக்கான  உறுதிப்பாட்ளைப 
பிரதி்பலிக்கிறது.

“எனலவ, இந்த ஆணடு பினாங்கு 
மகளிர் லமம்்பாட்டுக் கழகம் (PWDC) 
ல்பான்ற நிறுவனங்களுைனான சிறப்பான 
கூட்ைாணளமயின் மூேம், மாநிே 
அைவில் ப்பாங்கல் விழாக்கள், இளைஞர் 
விளையாட்டு ல்பாட்டிகள் மறறும் கோசார 
நிகழ்சசிகளை பவறறிகரமாக நைத்தி 
வந்துள்லைாம்.

“எங்களின் முக்கிய முன்முயறசி 
திட்ைங்களில் ஒன்றான ‘இந்து 
பநடுலவாட்ைம்’, இளைஞர்களின் 
்பங்களிபள்ப லநரடியாக ஈடு்படுத்துவலதாடு 
அதிகரிக்கும்  லநாக்கில் உருவாக்கப்பட்ைது. 
இது சுகாதாரம் மறறும் கோசார 
மாணபிளன ஒன்றாக இளணக்கிறது.

எதிர்காேத்ளத முன்பனடுத்து, 
மாநிே வீட்டுவசதி மறறும் சுறறுசசூழல் 
ஆட்சிக்குழு உறுபபினரான ைத்லதா � 
சுந்தராஜு அவர்களின் முழுளமயான 
ஆதரவுைன், கோசசாரம் மறறும் சமூக நே 
நைவடிக்ளககளுக்கான ளமயம் ஒன்ளற 
நிறுவும் மலேசிய இந்து சங்கத்தின் கனவு 
நனவாகி வருகிறது என்்பளதத் தர்மன் 
மகிழ்சசியுைன் அறிவித்தார்.

“இந்த திட்ைத்திறகான நிேம், பச்பராங் 
பிளற மாநகர் கழகத்திறகு (எம்.பி.எஸ்.பி) 
பசாந்தமானது. பினாங்கின் முதல் ்பசுளமத் 
பதாழில்நுட்்ப அடிப்பளையிோன இந்து 
கட்ைைமாக உருவாகவுள்ைது. இந்நிேம் 
வாைளக ஒப்பந்த முளறயில் வழங்கப்படும்,” 
என்றார்.

“இந்த ஆணடின் அக்லைா்பர் மாதத்தில் 
அடிக்கல் நாட்டு விழா நளைப்பறும் 
என நாங்கள் எதிர்்பார்க்கிலறாம். 
இந்த கட்டிைத்தில் அளமக்கப்படும் 
்பல்லநாக்கு மணை்பத்தில் கோசசார 
நிகழ்சசிகளை மட்டுமல்ோது, அருகிலுள்ை 
பதாழிறசாளேகள், சங்கங்கள் சந்திபபுக் 
கூட்ைம் நைத்துவதறகு வாைளகக்கு 
அளறகள் வழங்குவதன் மூேம் 
நிதியளிக்கத் லதளவயான நிளேத்துவமான 
வருமானத்ளதயும் உருவாக்க முடியும்,” 
என்றார்.

“இது பவறும் கட்டிைம் அல்ே, இது 
ஒரு ்பாரம்்பரிய ்பதிவாகத் திகழும். நாடு 
முழுவதும் மலேசிய இந்து சங்கத்தின் 
கீழ் 2,000-க்கும் லமற்பட்ை இந்து 
லகாயில்கள் ்பதிவாகி உள்ை நிளேயில், 
அடுத்த தளேமுளறக்கு ப்பருளமயுைன் 
அங்கீகரிக்கக்கூடிய ஒரு தேத்ளத நாம் 
உருவாக்கிக் பகாணடிருக்கிலறாம்,” என்று 
அவர் கூறினார்.

பினாங்கின் கீழ் பசயல்்படும் 12 
வட்ைாரங்களுக்கும் மதம், கோசசாரம் 
்பாதுகாக்கப்படுவதறகு முன்னுரிளம 
அளிப்பளத உறுதி பசய்வதில் முளனபபுக் 
காட்டி வருகிலறன். 

எதிர்காேத்தில் இளைஞர்களுக்கு 
மலேசிய இந்து சங்கத்ளத லதசிய ரீதியிலும் 
மாநிே ரீதியிலும் பசயறகுழுவில் முன்னின்று 
வழிநைத்த வாய்பபு வழங்கப்படுவது அவசியம் 
என மலேசியாவிலே,  இைம் தளேவராக 
வேம் வரும் தர்மன் பதரிவித்தார்.

2024/2025-ஆம் ஆணடுக்்காை மதலசி� இநது ்சங்கம் பிைாஙகு மாநிலப் தபரனவயின் விதவ்க 
ரத்ைா ேர்மன் ேனலனமயிலாை ப்ச�லனவ உறுப்பிைர்்கள்.

திருமுனற ஓதும் தபாட்டியில் ்கலநது ப்காணட மாணவர்்கள்.

2024-ஆம் ஆணடு நனடபபறற மாநில அளவிலாை திருமுனற ஓதும் தபாட்டி பவறறி�ாளர்்களுக்கு மாநில 
முேலனமச்்சர் தமேகு ்சாவ் ப்கான் இத�ாவ் பரிசு்கள் எடுத்து வழஙகிைார் (உடன் இநது ்சங்க பிைாஙகு 
தபரனவத் ேனலவர் ேர்மன் மறறும் உறுப்பிைர்்கள்). 
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 பஜலுத்லதாங் 
நாைாளுமன்ற உறுபபினர் 

ஆர்.எஸ்.என் இராயர் 
தனது பதாகுதி 

மாணவரின் உயர்கல்விக்கு 
உதவும் வளகயில் 

மடிக்கணினி மறறும் 
நிதியுதவி வழங்கினார்.

பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியத்தின் கீழ் நளைப்பறும் ்பட்ைர்பவார்த், � மகா 
மாரியம்மன் ஆேயத்தின், தீமிதி திருவிழா அன்று அம்மன் லதர் ்பவனிளயப பின் பதாைர்ந்து 
்பக்தர்கள் ்பால் குைம் ஏந்தி வந்தனர்.

2025 பினாங்கு ்பாரம்்பரிய விளையாட்டு விழாவில், 12 வயதிறகுட்்பட்ை 
தமிழ்ப்பள்ளி மாணவர்களுக்கான சிேம்்பம் மறறும் க்படி  ல்பாட்டி 
நளைப்பறறது. தமிழ்ப்பள்ளி மாணவர்கள் சிேம்்பம் ல்பாட்டியில் 
விளையாடுவளதப ்பைத்தில் காணோம்.

வீட்டுவசதி மறறும் சுறறுசசூழல் ஆட்சிக்குழு உறுபபினர் ைத்லதா � சுந்தராஜு லசாமு இைம் ஆய்வாைர்களின் அறிவியல் விழாவில்
 கேந்து பகாணடு பவறறிப ப்பறற தமிழ்ப்பள்ளி மாணவர்களுைன் குழுப்பைம் எடுத்துக் பகாணைார்.

 ்பாகான் ைாோம் சட்ைமன்ற உறுபபினர் குமரன் 
கிருஷணன் மலேசிய தமிழ்ப்பள்ளி முன்னாள் 
மாணவர்கள் சங்கத்தின் பினாங்கு கிளையின் 
ஏற்பாட்டில் நளைப்பறும் ல்பாலிங் ல்பாட்டிளய 
ஏறறு நைத்த அசசங்கத்திறகு நிதியுதவி 
வழங்கினார்.

பினாங்கு பகாம்பபைக்ஸ் புக்கிட் ஜம்புலில் 
நளைப்பறற ‘ஃபூடி ்பா்பா’ உணவு விழாவில் 
ஆட்சிக்குழு உறுபபினர் ைத்லதா � சுந்தராஜு 
மறறும் ்பத்து உ்பான் சட்ைமன்ற உறுபபினர் 
குமலரசன் ஆகிலயார் கேந்து பகாணடு ஆதரவு 
நல்கினர்.

கதைப் பேசும் 
ேடஙகள்
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ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

ADUN No Tel/ No Faks
N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Abidin Ismail (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut
& Seberang Perai

Selatan

Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 44, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan
(Pegawai Pembantu)

Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan
(Pegawai Pembantu)

Seberang Perai
Utara

012 - 470 3880

4. K. Dasirani
(Pegawai Pembantu)

Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. N. Vasanthakumari
(Pembantu Tadbir)

Komtar 04 - 650 5105

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Azman Rahim 012 - 579 9600

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Eng Nam 016 - 411 4400

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Mohamad Aisamuddin 
Mohamad Kaman

017 - 458 1915

Muhamad Suzuki 
Ahmad 

011 - 1119 4419

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Yeoh Kim Kim 012 - 428 6438

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200

Zulkifli Md. Yusop 016 - 432 0789

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Dato’ Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Dr. Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Haji Mohamed Yusoff 
Mohamed Noor

019 - 413 8114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Lee Wei Seang 012 - 452 8305

Mohamad Khairani Abdul 
Shukor

019 - 594 4533

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Muhammad Khairul Mohd Ali 012 - 542 0520

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Shahul Hameed M.K.Mohamed 
Ishack

017 - 473 0194

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Visvenathan a/l Tangavello 019 - 488 1010

Zuraida Mohamad Arshad 019 - 464 3674



N E W SN E W S July 1  – 15, 2025 BULETIN MUTIARA8

Pix by Law Suun Ting

IT was a heartfelt tribute to 
those affected by cancer 
as hundreds of Penangites 

gathered recently to take part 
in the Relay for Life Malaysia 
2025 Luminaria Night.

Held at Sunshine Central, 
Air Itam, the event was led 
by Tan Lean Kee, wife of Pen-
ang Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who joined participants 
in a symbolic lap around the 
mall’s main atrium.

Each person carried a lumi-
naria bag — softly glowing in 
the evening light — to honour 
loved ones lost to cancer and 
celebrate those bravely fight-
ing the disease.

Organised by the National 
Cancer Society of Malaysia 
(NCSM), the annual event 
aims to raise public aware-
ness about cancer, while em-
phasising the importance of 
early detection and regular 
screening, which can signifi-
cantly improve survival rates.

Tan, who also serves as 
president of Pertubuhan 
Wanita Mutiara Pulau Pinang 
(PWMPP), praised NCSM 
for organising what she de-
scribed as a moving and 

meaningful event.
“Tonight is dedicated espe-

cially to the brave cancer sur-
vivors, the dedicated caregiv-
ers, and the families who of-
fer unwavering support, where 
everyone gathers to remem-
ber, celebrate and strengthen 
our fight against cancer.

“It is a night that brings us 
closer together in the challenging 
journey of battling this disease.

“We in Penang are hon-
oured NCSM has chosen our 
state as the first of six loca-
tions for Relay for Life Malay-
sia 2025 Luminaria Night.

“This decision underscores 
the significant and valued re-
lationship between the Pen-
ang government and NCSM 
– a partnership crucial to our 
ongoing efforts in combating 
cancer within the state,” said 
Tan in her speech.

Also present were Air Itam 
assemblyman Joseph Ng 
Soon Siang, NCSM deputy 
director (community engage-
ment) Mandy Thoo, NCSM 
council member Dr Azlina 
Firzah Abdul Aziz and NCSM 
ambassador Tracie Chan.

Tan also highlighted the 
profound symbolism of the 
luminaria bags, calling them 

“beacons of collective hope 
and remembrance”.

“These glowing Luminaria 
paper bags each represent 
a life touched by cancer. Let 
us take this moment to re-
member them, to celebrate 
together tonight, and to re-
new our commitment to fight 
cancer with the Luminaria 
light acting as a guiding sym-
bol in this fight.

“To the brave cancer survi-
vors, the dedicated caregivers 

and the families and friends 
who offer unwavering sup-
port, please know that you 
are not alone.

“Tonight, and in the days 
ahead, we stand with you, 
united in hope and strength,” 
she said.

Celebrating fight against cancer

THE Penang Hindu Endow-
ment Board (PHEB) hosted 
a special ceremony recently 
to honour top scorers (Tamil 
students) of the SPM 2024 
examinations at Kompleks 
Masyarakat Penyayang.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
expressed pride and optimism 
for the future of the state’s youth 
and was heartened to celebrate 
the achievements of students 
who had excelled in the exam.

“I am truly grateful to be 
here today to honour the hard 
work and excellence shown by 
our students.

“Their accomplishments re-
flect the strength and potential 
of Penang’s youth,” he said in 
his speech.

He expressed appreciation to 
PHEB for its efforts in both cel-
ebrating academic success and 
guiding students toward post-
secondary pathways.

Highlighting Penang’s commit-
ment to nurturing talent, Chow 
reaffirmed the state govern-
ment’s focus on human capital 
development under the Pen-
ang2030 Vision, which includes 

strengthening access to quality 
education and expanding oppor-
tunities for all.

“I have always believed that 
every young person in Penang 
holds immense potential.

“What they need is the right 
support, guidance and the willing-
ness to seize opportunities. Edu-
cation is a powerful enabler, and 
we are committed to ensuring no 
one is left behind,” he said.

According to statistics shared 
by Chow, 819 students in Penang 

achieved straight A’s in the 2024 
SPM examinations, an increase 
from 755 the previous year.

The state’s average grade 
point (GPN) improved to 4.39 
compared to 4.49 in 2023.

Additionally, the percentage 
of students eligible to receive 
their SPM certificates rose to 
93.67%, up from 92.64%.

While proud of these improve-
ments, Chow urged students to 
view their SPM results not as an 
endpoint, but as the beginning of 

a lifelong learning journey.
“Success in SPM is only the 

first step. Continue striving, con-
tinue learning.

“Your talents are needed not 
only to fill job vacancies, but to 
drive innovation, uplift the econo-
my and improve the quality of life 
in our nation,” he said.

In recognition of their out-
standing academic perfor-
mance, PHEB has disbursed 
approximately RM1.5 million 
to 1,217 students in Penang 

as of May 2025.
During the event, a total of 

RM70,200 in awards was dis-
tributed to 167 top-performing 
students from 37 schools who 
achieved 7As and above in the 
2024 SPM.

Chow extended his heartfelt 
congratulations to all award re-
cipients, attributing their suc-
cess to hard work, discipline, 
and the unwavering support of 
parents and teachers.

“To the Class of 2024, I 
wish I wish you all the best, 
stay resilient, stay focused 
and never stop believing in 
the power of education to 
transform your life and your 
community,” he added.

Also present were PHEB 
chairman R.S.N Rayer, who is 
also Jelutong MP, PHEB dep-
uty chairman Senator Dr R.A. 
Lingeshwaran and state Hous-
ing and Environment Commit-
tee chairman Datuk Seri Sun-
darajoo Somu.

Kudos to SPM top scorers

 Tan (second from left), Azlina 
(left) and Ng (right) joining the 
walk as a heartfelt tribute to 
those affected by cancer. 
 
Participants each holding a 
luminaria bag with a positive 
message for cancer survivors 
during the event.                   

A full house, including Chow, Rayer (front row, fifth from left), Sundarajoo (front row, fifth from right), 
Lingeshwaran (front row, fourth from right), Penang Island City Council (MBPP) mayor Datuk A. 
Rajendran (front row, third from right), giving a well-done shout. 
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THE name may mean they 
are small but the recent 
Kecik-Kecik Group Show 

2025 marked the fourth and 
largest edition of Penang’s only 
affordable art showcase.

Held at Hin Bus Depot and 
organised by Penang Art Dis-
trict in collaboration with Hin 
Bus Depot and Arteesan.io, the 
event featured 183 artworks 
selected from 271 submissions 
received from across Malaysia.

This year’s showcase contin-
ued its mission of making Ma-
laysian contemporary art more 
accessible to the public, en-
couraging a culture of collecting 
affordable art and giving equal 
exposure to both established 
and emerging artists.

The exhibition was officially 
launched by Lee Khai, commit-
tee chairman of the Penang 
State Art Gallery and adviser to 
Penang Art District.

The launch saw a strong turn-
out from the local arts commu-
nity, guests, and art enthusiasts. 

Several participating art-

ists also travelled from various 
states to attend, celebrating 
the inclusive and nationwide 
spirit of the showcase.

“Kecik-Kecik Group Show 
is a wonderful initiative that 
opens up the world of contem-
porary art to new audiences 
and first-time collectors. It 
provides young and emerging 
artists with a rare opportunity 
to exhibit alongside more es-
tablished names, creating a 
healthy, supportive, and diverse 

art ecosystem.
“I commend Penang Art 

District and their partners for 
sustaining this accessible plat-
form, and I look forward to 
seeing it grow from strength to 
strength,” said Lee Khai in his 
speech.

This year’s artworks were 
grouped into three affordable 
pricing tiers: RM50 to RM500, 
RM500 to RM1,000, and 
RM1,000 to RM2,000, ensur-
ing accessibility for collectors of 

all backgrounds. 
A total of 45 pieces were sold 

during the four-day exhibition.
Penang Art District general 

manager Kenny Ng said he was 
satisfied with the outcome.

“Kecik-Kecik continues to 
grow in scale and impact each 
year. We’re currently explor-
ing the possibility of making it 
a permanent annual event, as 
it has proven to be a vital plat-

form for artists and collectors 
alike. We’re proud to see how 
it’s building a stronger ecosys-
tem for contemporary art in Ma-
laysia,” Ng said.

Kecik-Kecik Group Show 
continues to be an important 
platform that nurtures artistic 
talent, democratises access 
to art and enriches Penang’s 
vibrant cultural landscape and 
beyond.

Kecik-kecik with big impact

RECORDS are meant to be 
broken, and inventor Cheah 
Bok Eng has done just that by 
securing 236 worldwide pat-
ent grants.

This surpasses his previous 
national record of 167 patents 
across 13 countries achieved in 
December 2022.

It was a moment of immense 
pride as Cheah received the Ma-
laysia Book of Records (MBOR) 
certificate from its representa-
tive, Megat Fariz, at the latter’s 
office in Kuala Lumpur recently.

Cheah’s patents span vari-
ous technical domains, includ-
ing signal and power integrity, 
advanced packaging technology 
and miniaturisation of electronic 
device form factors. 

These patents were granted 
by intellectual property offices 
across 13 countries, including 
the United States, United King-
dom, South Korea, the Nether-
lands, Japan, Germany, France, 
China and Malaysia.

“I hope my new record will 
raise the awareness of our local 
community on the importance of 
intellectual property (IP), a key 
element in helping us remain 
competitive in this technological 

era,” said Cheah, the organising 
chairman of the inaugural Malay-
sia Inventor and Innovator Con-
vention (MyIIC), held at Universiti 
Sains Malaysia (USM), Penang, 
last December. 

“This accomplishment is 
a testament to the growing 
strength of Malaysia’s innova-
tion ecosystem. I’m heartened 
to see more and more inventors 
emerging over my two-decade 
professional journey.

“I’m blessed to have worked 
with brilliant inventors and en-
gineers and to have been men-
tored by industry pioneers and 
coaches. I’m deeply grateful 
for their guidance as I navigate 
through the growth journey with 
wisdom.

“To fellow aspiring innovators, 
let’s continue to revolutionise 
the way we live through the pow-
er of innovation!”

A firm believer that innovation 
is the fuel for advancement and 
growth in every industry, Cheah 
emphasises the importance of 
an innovative workforce for a na-
tion to move up the global chain.

Rather than keeping the se-
cret to his success to himself, 
Cheah actively mentors others, 

especially his colleagues, on 
how to protect and patent their 
inventions.

Through organising MyIIC, 
Cheah has helped nurture the 
next generation of innovators via 
direct mentorship and structured 
methodology. 

His unwavering dedication 
has positively impacted more 
than 5,000 students and profes-
sionals at both national and in-
ternational levels.

Cheah also holds esteemed 
positions in the innovation com-
munity. He is an Associate Fel-
low of the ASEAN Academy of 
Engineering and Technology and 
a Senior Member of the IEEE 
(SMIEEE). Additionally, he serves 
on the councils of the Malaysia 
TRIZ Innovation Association (My-
TRIZ) and the Malaysian Inven-
tion and Design Society (MINDS).

Beyond his engineering 
achievements, Cheah is also an 

author. 
His debut book, ”Innovation 

Unleashed: A 10-day journey 
with an inventor”, was written 
to equip aspiring innovators with 
the mindset needed to acceler-
ate their journey.

Following its release in 2023, 
his second book, ”Trailblazer Un-
leashed: A 10-Day Journey with 
Noteworthy Pathfinders”, is slat-
ed to launch in the second half 
of this year.

(From left) Art curator Ivan Gabriel, Lee Khai and Ng at the Kecik-
Kecik Group Show 2025.

Cheah (third from left) receiving the MBOR certificate from Megat Fariz. With them are (from left) Dr 
Issac Lim, treasurer of Malaysia TRIZ Innovation Association, Prof Phelim Yong of Taylor's University 
and Hiew Pey Fang, vice-secretary of IEEE Electronic Packaging Society.

Inventor breaks own record

Visitors admiring the diverse 
range of works on display.
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Story by Edmund Lee

BEING only the second 
swimmer from Penang 
selected to represent 

Malaysia at the World Junior 
Swimming Championships 
2025 in Romania (Aug 19–
24), 14-year-old Aw Yuet Ting 
is filled with mixed emotions 
as she prepares for the big-
gest stage of her young career.

The SMJK Heng Ee student 
in Bayan Lepas was overjoyed 
after receiving the news of her 
selection.

Having started swimming 
at just six years old, Yuet Ting 
(pix) admits she is nervous and 
proud to carry the national flag.

“I aim to smash my personal 
best of 2 minutes and 40 sec-
onds in Romania. It’s a tall or-
der, but I always strive to push 
myself to greater heights,” said 
the Form Two student.

Under the guidance of her 
coach, Albert Yeap, Yuet Ting 
earned her first Sukma medal 
at the last edition in Sarawak 
by winning a bronze at just 13.

Her momentum continued at 

the Malaysia Open Invitational 
Age Group 2025, where she im-
pressed with a haul of one gold, 
five silver and four bronze medals.

Yuet Ting stood out at the 
SEA Age Group Championships 
in Bangkok last year, winning 
gold in the 100m breaststroke 
and earning the Under-13 Out-
standing Swimmer Award.

Despite her achievements, 
Yuet Ting has balanced her 
studies with her swimming 
lessons.

“I train almost every day 
and only take one day off. It’s 
a challenge, but I’ll keep work-
ing hard to make sure my per-
severance pays off,” said the 
soft-spoken swimmer.

Grateful to her parents for 
their unwavering support, 
she credited them as her pil-

lars of strength.
Her father, Aw Kheim Chuan, 

48, said Yuet Ting’s journey 
in swimming has always been 
self-driven.

“My wife and I encouraged 
her, but it was her own inter-
est. We took turns driving her to 

the Penang Amateur Swimming 
Association (PASA) at the Setia 
SPICE Aquatic Centre every day 
except Wednesdays,” he said, 
accompanied by his wife, Mah 
Chooi Hui, 46.

PASA vice-president and 
Air Itam assemblyman Jo-
seph Ng praised Yuet Ting’s 
progress and determination, 
describing her family’s sup-
port as instrumental.

“This shows the power of pa-
rental dedication. I fully salute 
their sacrifices,” he said.

Ng also acknowledged PA-
SA’s ongoing efforts and urged 
the Penang State Sports Coun-
cil to increase support for young 
athletes representing the state 
in Sukma.

“Penang has the third-high-
est number of swimmers se-

lected to represent Malaysia, 
after Selangor and Kuala Lum-
pur. We hope the State Sports 
Council can further back our ini-
tiatives,” he added.

Penang State Sports Coun-
cil director Harry Chai noted 
Ng’s sentiments, reaffirming 
the council’s commitment to 
grooming young athletes.

“Young athletes have always 
been on our radar, and we’ll 
continue to nurture them, espe-
cially with Penang slated to host 
Sukma 2030,” he said.

PASA Water Polo chairman 
Thomas Lee expressed his joy 
at seeing young athletes given 
international exposure.

“It’s heartening to see our 
young athletes getting the plat-
form to excel internationally at 
such a young age," he said.

BENNY Kam has etched his 
name into history by clinch-
ing the Penang Turf Club (Golf 
Section) Club Championship 
for a record 14th time, an un-
matched feat since the tourna-
ment’s inception in 1969.

His extraordinary achieve-
ment stands tall against the 
records of his closest challeng-
ers: the late K. Bathumalai, 
who secured seven titles, and 
former Putra Cupper Saad Yu-
sof, who claimed six.

With the curtain falling on 
the Penang Turf Club after 161 
years, golf officially ceased to 
be played at the historic course 
on May 31. 

Benny’s legacy, therefore, 
will stand as a permanent mark 
in the club’s history.

Founded in 1864, the Pen-
ang Turf Club (PTC) held its final 
horse race meeting at the Batu 
Gantong course on May 31. 

The club, which has 508 or-
dinary members, voted to sell 
the 81-hectare site, one of the 
few remaining green lungs in 
Penang.

“I’m proud of my achieve-
ments, but at the same time, 
I’m saddened by the closure 
of the Penang Turf Club Golf 
Section, especially for its 470 
members who now have to 
surrender their memberships. 
Many of us have cherished 
memories here,” Benny, 57, 
told Buletin Mutiara.

He recalled one of his most 
memorable moments in 2007. 

“I was going for my eighth 
title to break Bathumalai’s re-
cord. He himself gave me his 
blessings and some encourag-
ing words. I went on to win and 
surpass his record. It meant a 
lot to me.”

Benny won the champion-
ship in 1994, 1995, 1998, 
2002, 2003, 2005–2009, 
2011, and 2023–2025. 

Bathumalai was champion 
in 1972–73, 1974, 1978–79, 
and 1985–86, while Saad took 
the title in 1969–71, 1975, 
1981, and 1984.

Having picked up the sport 
at the age of 13, Benny credit-
ed his father, Kam Kok Eng, for 
nurturing his passion for golf.

“My father often sent me to 
the club after school. He want-
ed me to do my homework at 
the clubhouse, away from bad 
company. At the time, Tanjong 
Bunga, where we lived, was 
known for its gang activity.”

Benny said while his father 
laid the foundation, it was the 
club’s senior caddies who 
helped transform his game.

“I worked at the pro shop as 
an intern and learned a lot from 
the caddies, who had deep 
knowledge of the local course. 
At one point, I even considered 

turning professional, but ulti-
mately chose not to.”

Reflecting on the game’s 
deeper lessons, Benny said: 
“Golf teaches you about char-

acter. It shows whether you’re 
a gentleman or a sore loser, 
both to yourself and your com-
petitors.

“A golfer spends long 

hours under the sun, rain, 
or harsh conditions. Just like 
life, golf demands adaptabil-
ity. It also reveals integrity or 
the lack of it.”

Benny bows out with record 14 wins

Teen to represent Malaysia 
at world swimming event

Kam showing the number of wins he chalked up at the Club Championship.
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导：翁懿娴
摄影：罗孙庭

一踏入位于夜兰亚珍（Hutton Lane）
的槟榔屿万宁同乡会，可见会馆

内右侧角落精心摆设着经岁月洗礼的文
物，向到访者述说着海南先贤南来奋斗
的史迹，同时也透过这平台与新生代对
接，让万宁海南文化能够源远流长。

槟城有上百间会馆和家庙，青黄不
接是不少会馆家庙所面对的问题，尤其
是在人工智能与科技发展时代，若少了
创新与突破，要把数十年，甚至是百年
历史的会馆家庙传承，着实有一定的难
度。

槟榔屿万宁同乡会深知与时并进的重
要性，继而集思广益打造了“万宁文化
角落”，虽然角落小，但却蕴藏着珍贵
的历史足迹，也印证了槟榔屿万宁同乡
会在每个时代的蜕变及努力。

许开求：跨越地缘性与世界接轨
槟榔屿万宁同乡会主席许开求硕士接

受《珍珠快讯》访问时指出，若要永续
经营会馆，就不能墨守成规，反之需要
跨越地缘性，与外界甚至是世界接轨，
才能做到让新生代追思根源，弘扬万宁
乡情的本质。

而今年已是第二年参与槟城庙会，也
是该会馆跨出一大步，与外界接触的例
子，也引起了大众的关注。最津津乐道
的是，前槟州元首敦阿末弗之及槟首长
曹观友更在庙会中，特到万宁同乡会的
摊位，了解海南人的文化和品尝海南美
食与咖啡。

每个角落文物背后皆有故事
尽管特别开辟了“万宁文化角落”，

但其实踏入会馆内处处都是文物，背后
皆有故事，让到访者可以从中窥探旧时
代万宁同乡会的演变。

万宁文化角落中悬挂着订制于1949年
的认捐牌匾，精致的牌匾雕刻，当中有
趣的是牌匾中认捐记录方式，让许开求
笑言早前也连番研究后才明了，并为记
者解说。

也是马来西亚万宁同乡会总会长的许
开求指出，不同于现今的科技便利，摆
设着的旧时代黑色老式脚车是当年执行

秘书，骑着老铁马到处收会费的交通工
具。如今已不再有这种情景。

“由于海南人南来维生时，多是投入
饮食业及咖啡生产业，因此少不了展示
装咖啡豆用途的铝制箱子等等。

当中也有总务谢祖钦捐出其母亲，制

造于1912年的缝纫机，也摆设在文化角
落处。

赋予旧文物新生命传承世代
许开求指出，在未设有文化角落前，

认捐牌匾只收在一个角落中；而会馆大
厅中也有一个年久失修的古老摆钟，经
过他和理事们跑遍了槟岛，才找到了维
修摆钟的师傅，重启了摆钟。

他坦言，一直都酝酿着设立文化角落
的想法，直到今年3月，来自吉隆坡万
宁同乡特千里迢迢送来了3个拥有约80
年历史，以鱼皮做的传统灯笼后，进而
开始筹备文化角落，并于日前由槟州首

席部长曹观友开幕。
对于他来说，只有重新赋予旧文物新

生命，那么文化才能继续传承世代。

突破自我拍视频宣扬海南文化
值得一提的是，主席许开求、副主席

符树泉、总务谢祖钦、执行秘书詹蕙俪
等成员，正筹备着视频制作，以宣扬海
南的文化。

他们跳出舒适圈，努力的突破自我，
一步一脚印地学习新知识及新技能，为
的是让更多的人了解丰富的海南文化，
这是他们的热诚与使命，也是令人敬佩
的学习精神与态度。

老式脚车是旧时代，秘书骑着去向会员
收会费。旁为1912年出产的缝纫机。

悬挂着订制于1949年的认捐牌匾，当中有趣的是牌匾中认捐记录方式。

槟榔屿万宁同乡会
设文化角落

与新生代对接传承海南文化

槟榔屿万宁同乡会设立了文化角
落，展示海南先贤南来奋斗的史
迹。左起为詹蕙俪、许开求、符
树泉及谢祖钦。

会馆大厅中有个年久失修的古老摆
钟，经过维修后已重启。

吉隆坡万宁同乡千里迢迢送来3个拥有
约80年历史，以鱼皮做的传统灯笼，
如今已很少见，几乎绝迹。


